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یادداشت روز رئیس جمهور پزشکیان در حاشیه اجلاس بریکس در شهر کازان روسیه
به منظور تقویت مناسبات سیاسی-اقتصادی، مذاکرات فشرده ای را انجام داد

گزارش میدانی سازندگی از اولین حضور ایران به عنوان عضو اصلی گروه بریکس:

شهید راه قدسشهید راه قدس
 حزب الله شهادت سیدهاشم صفی الدین حزب الله شهادت سیدهاشم صفی الدین

 رئیس شورای اجرایی مقاومت لبنان را تایید کرد رئیس شورای اجرایی مقاومت لبنان را تایید کرد

عضویت در اجلاس های منطقه ای، ســازمان ها و تشکیلات 
فارغ از اینکه درون مایه سیاســی داشــته باشــد یا امنیتی و 
اقتصادی، اگر در چارچوب ســاختار نظام بین الملل تعریف 
شــده باشــد و جهت گیری  آن بهره گیری از ظرفیت ها باشد 
هم برای ایران و هم برای ســایر اعضا می تواند مفید باشد. بر 
همین اساس مهم ترین نکته این است که برخی از این کشورها 
ممکن اســت که بخواهند از این ابزارها بهره برداری سیاسی 
کنند و بلوک جدید را در مقابل یک بلوک دیگر قرار دهند که 
مــا باید در این خصوص مراقبت های لازم را انجام دهیم تا در 
دام سیاسی کاری های بین المللی نیفتیم. لذا اگر اینچنین باشد، 
چنین اجلاس هایی می تواند بــه میزان ظرفیتی که درون خود 

دارد، مفید واقع شود. 
در این خصوص باید توجه شــود که تحریم ها در این میان 
یک مانع عمده به حســاب می آید و برخی از این کشورها که 
در بریکس هم عضو هســتند در ایجاد و اجرای این تحریم ها 
نقش داشتند. لذا اینکه صرفاً به عضویت بلوکی مانند بریکس 
دربیاییم و فکــر کنیم که دیگر همه چیز تمام اســت و موانع 
برطرف شده، در حقیقت اینگونه نیست؛ چراکه این تحریم ها 
ســازوکاری بوده که در ســازمان ملل طراحی و اجرایی شده 
و عدول از آن برای کشــورها دشوار است. از این منظر دکتر 
پزشــکیان که در تبلیغات انتخاباتی خــود و پس از آن بر حل 
مشکلات تاکید کرده بودند باید بتوانند از ظرفیت مثبت و مفید 
چنین بلوک هایی اســتفاده کنند و در عین حال به دنبال رفع 
موانع هم باشند. به همین جهت معتقدم که صرف عضویت در 
بریکس یا هر پیمان منطقه ای نمی تواند مشکلات را حل کند.
در مورد بخشــی از این مشــکلات می توان در بریکس با 
کشورهای عضو رایزنی کرد و با تبیین و تشریح سیاست های 
خود به روشن شدن مواضع و حل و فصل مشکلات همچنین 
روشن شدن ذهنیت آنها کمک کرد. متاسفانه مشکل عمده ما 
این است که کشورها تحت تاثیر سازمان ملل و حتی اقدامات 
دو جانبه آنها با آمریکا قرار گرفته اند و خود را ناچار به تبعیت 
از آن می دانند و بر همین اســاس باید اعتمادســازی در این 
خصوص صورت بگیرد. باید بتوانیم به این کشــورها واقعیت 
موجود را بفهمانیم تا در نهایت از این وضعیت خارج شــویم 
که البته این هم کار آسانی نیســت و پیچیدگی و  سختی های 
خاص خود را دارد؛ چراکه ما این مسیر را طی کرده ایم و برای 

بازگشت به آن راه طولانی داریم. 
اعتقادم بر این اســت که بریکس می تواند یک ابزار باشد 
اما نمی توانیم بگوییم که کشــورهای عضو و اساساً تمامیت 
این بلوک سیاسی- اقتصادی تمام مشکلات ما را حل خواهد 
کرد؛ چراکه بسیاری از شرکت های موجود در کشورهای عضو 
بریکس عملًا خصوصی هستند و نمی توانند محدودیت های 
بانکــی را در مواجهــه با ایــران نادیده بگیرند. در گذشــته 
پیمان هایی مانند اکو، شــانگهای و... را داشــته ایم و حتی 
بحث پیوســتن به شــورای همکاری خلیج فارس هم در این 
میان مطرح بوده اما واقعیت این است که در نظام بین المللف 
ساختاری ایجاد شده که نیاز اســت ما مشکلاتمان را با آنها 
حل و فصل کنیم. به عنوان مثال FATF، پالرمو و... از جمله 
مســائلی اســت که تا ما آنها را حل نکنیم، دست کشورهای 

دیگر برای کمک به ما را می بندد.
برخــی از پیش فرض های این اقدام هم داخلی اســت. ما 
می خواهیم به دنیــا بفهمانیم که تحریم ها علیه تهران ظالمانه 
و خصمانه اســت اما باید بدانیم کــه فهماندن این موضوع به 
کشورها چندان ساده نیســت؛ چراکه بسیاری از کشورها با 
ایالات متحده و غرب رابطه عمیق و پیشــرفته دارند و از این 
روابط استفاده می کنند و همین موضوع مانع از آن می شود که 
آنها هم در سیاست های خود چرخش داشته  باشند. بر همین 
اســاس ابزارهایی مانند بریکس صرفاً می توانند در این راستا 

کمک حال ما باشند. 
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نعمت الله ایزدی
اولین سفیر ایران در روسیه 

در دولت سازندگی
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سیاست

اسم رمز؛ وفاق!
سخنان عارف  درباره انتصابات استانی

اکبر منتجبی
سردبیر

کازان سرد است. از مســکو سردتر. هوا 
حدود ۸ درجه بالای صفر است. مسافران 
ســر در گریبان دارند و اهالی شهر بدون 
توجه آنچه در شهر می گذرد در پالتوهای 
گرم روسی از سرما عبور می کنند. حضور 
روســای جمهور ۱۰ کشــور عضو گروه 
بریکــس در شــهر کازان در جمهــوری 
تاتارســتان خبرنگاران بســیاری را به این 

شهر کشانده است. 
گــروه بریکس کــه ســال ۱۳۸۹ در 
یکاترینبورگ روســیه تاســیس شد یک 
پیمان نوظهور میان قدرت های اقتصادی 
نوظهور به حســاب می آید تــا اگر بتوانند 
بلوک قدرتمندی میان خود و غرب ایجاد 
کنند. تحلیل روســای جمهــور چین و 
روسیه و حتی هندی ها این است که انتقال 
قدرت از غرب به شــرق حتمی است. به 
همین دلیل این بلوک سیاسی- اقتصادی 
در ابتدا با حضور کشورهای روسیه، چین، 
برزیل، هند و آفریقــای جنوبی بریکس 
تشکیل شد. بعد نیز امارات متحده عربی، 
ایران، مصر، اتیوپــی و آرژانتین نیز به آن 
پیوســتند که البته رئیــس جمهور جدید 
آرژانتیــن به دلیل راســت گرایی مفرط در 
مقابل چپ گرایی بریکس در نامه ای اعلام 
کرد که دیگر تمایل حضور در این اجلاس 
را ندارد.  حضور ایــران در این اجلاس از 
چند زاویه مهم بوده و هست. اول به دلیل 
تحولات منطقه و جنگ طلبی اســرائیل. 
خاصه آنکه تلاش اســرائیل این است که 
پــای ایران را به جنگ بکشــاند. در عین 
حال کشــتاری که در غــزه و لبنان به راه 
انداخته ظاهراً تمامی ندارد. طبعاً پزشکیان 
از ظرفیت این نشســت درخصوص مهار 

اسرائیل استفاده خواهد کرد. 
اهمیــت دوم در این اســت کــه ایران 
تلاشــش آن اســت از ظرفیت اقتصادی 
کشورهای نوظهور اقتصادی چون برزیل 
و هنــد و البته چین در جهــت دور زدن 
تحریم ها و خنثی کردن آن اســتفاده کند. 
اما آیا می تواند موفق شــود؟ خوش بینانه 
این است که مسیر سختی است، چه آنکه 
هر یک از این کشورها مراودات اقتصادی 
زیادی بــا آمریکا دارند و بعید اســت آن 
منافع را از بین ببرند اما روســیه که عضو 
مهــم بریکس به حســاب می آید و چون 
ایــران زیر تحریم های خردکننده اســت، 
تلاشش این اســت یک بلوک مالی علیه 

غرب تشکیل دهد.
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پس از انتخابات مجلس دوازدهم شــورای اسلامی 
از حمید رسایی به خاطر شجاعت در گفتار، رک بودن 
و قاطعیت بیان در یک ســایت داخلی تعریف و تمجید 
کــردم چون معتقــدم نماینده مجلس، زمانــی که وارد 
مجلس شــد حال آنکه با کســب رایی بالایی انتخاب 
شــده باشد یا رای حداقلی این پروسه را طی کرده باشد 
باید مانند گوی آتشــین در پشــت تریبون مجلس یا هر 
تریبون رسمی که قرار می گیرد با بیان حقایق و در دفاع 
از حقوق مــردم، آزادی کلام و گفتار را به مردم آموزش 
دهد و جامعه و شهروندان را با فضیلت شجاعت بیشتر 

آشنا سازد.
 اما در مدت کوتاهی پی بردم در پشت این نطق های 
آتشــین و فریادهای بی تاب همیشــگی، هیچ تفکر و 
تامل عمیقی حاکم نیست و صرفا با کینه، حرص و آز 
پی ریزی شده است. اخیرا مواضع ایشان و دوستانش را 
در جبهه پایداری در مقابل دکتر ظریف شاهد هستید.

مملکــت با این همــه گرفتــاری و معضلاتی که با 
آن روبه رو اســت، کار این آقایون فقط شــده ســد راه 
وعده هــای انتخاباتی رئیس جمهــور و حمله بی وقفه 
به حیثیت حقوقــی و حقیقی یاران نزدیک ایشــان به 
خصــوص دکتر ظریــف. راقم به درســتی نمی داند آیا 
فرزند آقای ظریف تبعیت آمریکایی دارد یا نه، البته اگر 
تبعیت داشته باشد، باز دلیل نمی شود که ایشان از داشتن 
مناصب دولتی باید منع شــود. اعمال فرزند و بالعکس 
روی کارنامه دیگری نوشــته نمی شــود زیــرا هر کس 
پاسخگوی رفتار خویش است. مگر در مجلس گذشته 
نبود که فرزند نماینده معــروف اصولگرا با گروه معاند 
جمهوری اسلامی همکاری داشته و حتی راپرت به آنان 
می داده است، پس چرا هم خودش و هم فرزند معززش 
مورد مواخذه قــرار نگرفتند و رافت حکیمانه شــامل 
حالشان شــد. اکنون منطقه در آتش جنگ می سوزد، 
مردم از مشــکلات اقتصادی به تنگ آمده اند، خط فقر 
در حال بلعیدن قشرهای خاکستری جامعه است، زمان 
آن نیست که این مســائل اساسی در اولویت نمایندگان 
محترم مجلس شورای اسلامی و دولت منتخب باشد؟ 
جایی رسیده که کشــور کوچک امارات متحده عربی 
به تمامیت ارضی ما دســت اندازی می کند و گام به گام 
در خارج از حوزه جغرافیایی عربی، ابتدا چین ســپس 
روســیه و اکنون اتحادیه اروپا و چه بسا فردایی نزدیک 
کل دنیا را علیه ما متحد سازد و دیپلماسی ضعیف ما را 
به چالش بکشــاند. اکنون که نیاز به بازی هم در میدان 
و هم دیپلماســی داریم، چه کسی در میدان دیپلماسی، 
کارکشــته تر و تواناتــر از دکتر ظریــف می تواند به تیم 

دیپلماتیک ما کمک و مشاوره دهد.
کســی که زبان دنیــا را بلد اســت، دنیا نیــز او را 
می شناســند و به تبحر او در حوزه مراودات بین المللی 
گاه است پس چنین فردی سرمایه  و حقوق بین الملل آ
ملی نیســت؟ از همــه مهم تر او عاشــق وطن و میهن 
خویش اســت چراکه اگر مساله مام میهن نبود، ظریف 
نیز مانند بســیاری از مدعیان، می توانست جلای وطن 
گفته و گوشــه عافیت را در فرنگ سپری کند. آیا چنین 
فرد متبحر و کارآزموده ای را باید کوبید و تضعیف کرد؟ 
قطعا چنین پتانســلی هر جا باشد از او به بهترین نحو 
اســتفاده را می کنند، در حالی کــه اینجا برعکس همه 
جا عمل می شــود. بالاترین جرمی که به ایشان نسبت 
می دهند و جســته و گریخته می گویند مســاله برجام 
است، البته نمی دانم کجای برجام خیانت او بود؟ ترامپ 
برجام را نابود کرد. ســوال اینجاســت ترامپ فقط زیر 
برجــام را زد؟ چند معاهده بین المللــی را نادیده گرفت 
و باطل ســاخت؟ می گویند ظریف حتی یک بار برجام 
را نخوانده اســت، کســانی این حرف را می زنند که در 
عمل اثبات کردند، مطالعات اندکی در روابط و حقوق 
بین الملل دارند. دولت اکنون شــعار وفاق ملی را پیش 
کشــیده و در قالب آن بالاترین امتیاز را به جناح رقیب 
واگذار کرده و دوست دارد، آرامشی در فضای سیاسی، 
اجتماعی و فرهنگی کشــور حاکم شــود تا مقداری از 
مشــکلات اقتصادی کشور کاسته شود، پس حاشیه ها 

را باید کنار گذاشت.

گروه سیاسی: همانطور که مسعود پزشکیان دولت خود را با نام دولت 
وفاق معرفی کرد و با همان اسم رمز، انتصاب هایی انجام داد که انتقاد 
بســیاری از تحلیلگران و اصلاح طلبان را در پی داشــت، روز گذشته 
محمدرضا عارف معاون اول رئیس جمهور هم انتخاب اســتانداران را 
جلوه دیگری از وفاق و همدلی در دولت دانست و گفت: »استانداران 
با انتخاب چهره های شایســته و برجســته در حل مشکلات منطقه 
خود، در عمل وفاق را در جامعه نشــان دهند و معتقدیم استانداران 
حاکم اســتان خود هســتند و باید از همه پتانســیل کشور برای حل 

مشکلات مردم و توسعه و رشد اقتصادی استفاده کنند«. 
این درحالی است که بسیاری انتظار داشتند طبعاً چنین دولتی 
باید از حضــور تندرو هایی که با مواضع خود فضای سیاســی و 
اجتماعی را دچار تنش می کنند، خالی باشد اما برخی انتصابات 
در وزارتخانه ها یا نهاد ریاســت جمهوری به گونه ای اســت که 
وصف »وفاق« درباره دولت پزشــکیان را به چالش می کشــد. 
از معرفی وزرای کابینه به مجلس که باعث شــد اکنون علیرضا 
کاظمی، وزیر آموزش وپرورش باشــد. فردی که شهریور ۱4۰۰ 
طی حکمی از طرف ابراهیم رئیســی به ســمت سرپرســت این 
وزارتخانه منصوب شده بود. اسماعیل خطیب هم وزیر اطلاعات 
دولت ســیزدهم بود که مجددا فرمان این وزارت را  به دســتان او 
سپردند.  امین حسین رحیمی، وزیر دادگستری دولت سیزدهم بار 
دیگر به عنوان وزیر دادگستری دولت چهاردهم به مجلس معرفی 
شــده بود که بدین ترتیب با رای اعتماد پارلمان، او وزیری است 
که در دو دولت متفاوت رئیســی و پزشکیان حضور دارد. جالب 
است که احمد دنیامالی، چهره نزدیک به محمدباقر قالیباف که 
بیشــترین تصدی را در کابینه دوم احمدی نژاد داشــته، چهره ای 
است که توسط مسعود پزشکیان برای سکانداری وزارت ورزش 
و جوانان معرفی شده است. همچنین انتصاب جواد اوجی، وزیر 
نفت دولت سیزدهم به عنوان قائم مقام سازمان انرژی اتمی توسط 
محمد اسلامی، رئیس این سازمان که خودش هم توسط پزشکیان 

از دولت قبل مجددا ابقا شد.   
 از وزرا کــه بگذریم، انتصاب برخی از اســتانداران تحت 
عنــوان وفاق ملی و آن هم از جریان رقیب، باری دیگر تعجب 
همــگان را برانگیخــت. به عنوان مثال؛ تعییــن محمدصادق 
معتمدیان به عنوان استاندار تهران توسط هیات دولت که سابقه 
اســتانداری آذربایجان غربی را در دولت ابراهیم رئیسی دارد. 
معتمدیان کسی بود که با دستور ابراهیم رئیسی برای تغییر دبیر 
کارگروه و مدیر اجرایی احیــای دریاچه ارومیه هم جایگزین 
عیســی کلانتری در این جایگاه شده بود. کمی پیش از تعیین 
استاندار تهران، مهدی جمالی نژاد است که به عنوان استاندار 
اصفهان منصوب شــد. بســیاری او را چهره نزدیک به جبهه 
پایداری می دانند و حتی شــایعه استاندار شدن او مدت ها داد 
مردم اصفهان را نیز درآورده بود. و همینطور استاندار یزد و... 

 Wدولت پاسخگوی رای دهندگان باشد
محمدرضا عارف در جلسه هیات دولت روز چهارشنبه از وزرای 
دولت خواست پس از نهایی شــدن انتخاب استانداران آیین نامه های 
برنامه هفتم توسعه هر چه ســریع تر به استانداران ابلاغ شود تا مسیر 
آینــده کاری آنان روشــن باشــد. وی خطاب به اســتانداران دولت 
چهاردهم تاکید کرد:»از استانداران می خواهیم که اولویت های استانی 
خود را تا پایان سال مشخص کنند تا دولت بتواند در پایان سال به مردم 
گزارش دهد تا کارنامه قابل قبولی در مسیر خدمت رسانی به مردم در 

انتهای سال داشته باشیم.«
اما خالی از لطف نیســت که آقای عارف هم مانند رئیس جمهور 
این موضوع را فراموش نکند که اســتانداران در هر اســتان، نماینده 
دولت در آن شــهر هســتند. لذا زمانی که فردی از نزدیک ترین افراد 
به جریان مخالف دولت انتخاب شــود که حتی تفکر و شــعارهایش 
هم زمین تا آســمان فرق کند، دیگر چه نمایندگی ای برای قوه مجریه 
دارد و حامیــان دولت چگونه می توانند پاســخگوی رای  دهندگانی 
باشــند که هرگز نمی خواســتند پای صندوق رای بیایند. بنابراین هر 
چقدر هم دولت چهاردهم خطاب به اســتاندارانش )از طیف رقیب( 
از وفاق و یک رنگی سخن بگوید، نکته مهم این است که بسیاری بر 
این باورند که مسعود پزشکیان و دولتش بهتر بود که وفاق مدنظرش 
را کمی با نکته سنجی بیشتری پیش ببرد زیرا به ظن آنها مادامی که در 
عمل، نشانه هایی دال بر این دیده شود که مخالفان او دست از اندیشه 
مخرب و واپس گرا برای مردم و انزواآفرین برای کشور نکشیده باشند 
به مبارزه با این اندیشه خواهند آمد. البته همین طور هم شد و درحالی  

که هرچند رئیس  دولت چهاردهم تلاش دارد تا راه تداوم راهبرد آشتی 
سیاسی را پیش بگیرد و یک گفتمان جدید سیاسی بیافریند اما گویا 
خودش هم به تدریــج در دام حقه های جریان رقیبش که چندان دل 
خوشــی از او و همراهانش ندارند، گرفتار می شــود! به طوری که از 
او حد وحدود می خواهند و برخی وزرایش که رســما الان در کابینه 
هســتند و قوه مقننه آنها را تایید کرده اســت را به چالش های جدی 

می کشند.  
به هر رو، دولت چهاردهم ضمن اینکه باید به ســمت همه دست 
دوســتی دراز کند باید در حوزه کنش های عمیق عقیدتی و فرهنگی 
این موضوع را مدنظر قرار دهد که  قطعا دو رویکرد مخالف و متفاوت 
در مدیریت کشــور به نقطه مبارزه با هم رســیده اند و یکی بر دیگری 
پیــروزی یافته و مردم به این گفتمــان و گفت وگو و روش رأی دادند. 
اگر مردم فردا خلاف این را ببیننــد، خواهند گفت این جنگ زرگری 
بود و اعتمادشــان را از دولت پس می گیرند و این برای کشور، توسعه  
ملی و همه کســانی که این اتفاق و این شــرایط و حضور را فرصت، 
دســتمایه و ســرمایه برای جمهوری اسلامی تلقــی می کردند، آفت 
است. در نتیجه رئیس جمهور چهاردهم نباید این موضوع را فراموش 
کند همان طور که تلاش دارد در همان قالب شــخصیتی و رفتاری که 
وارد کارزار انتخابات شد و با شفاف سازی و صداقت سخن بگوید، 
اما نکته مهم این است که هر روشی بدون در نظر گرفتن علم سیاست 
و احزاب ممکن است رئیس جمهور جدید را در آینده ای بسیار نزدیک 
در باتلاق مخالفانش که چندان دل خوشی از او و همراهانش ندارند، 

گرفتار کند.

اسم رمز؛  وفاق!
عارف از استانداران خواست که با انتخاب چهره های شایسته و برجسته، در عمل وفاق را در جامعه نشان دهند  

رهبــر معظم انــقلاب اسلامی ظهــر روز گذشــته در دیدار 
دســت اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ هزار شــهید استان فارس، 
حوادث منطقه و ایســتادگی و مجاهدت مقاومت را باعث تغییر 
در سرنوشــت و تاریخ منطقه خواندند و با تأکید بر شکست رژیم 
صهیونیســتی در نابود کردن مقاومت با وجود کشتار بیش از ۵۰ 
هزار انســان بی گناه، شکست بزرگ تر را رسوایی فرهنگ و تمدن 

و سیاستمداران غرب دانســتند و گفتند: در صف آرایی جبهه 
مقاومت در مقابل جبهه شرارت، پیروزی از آنِ مقاومت است.
آیت الله خامنه ای مســائل کنونی منطقه و حوادث غزه، 
لبنان و کرانه باختری را تاریخ ساز خواندند و گفتند: اگر امثال 
شهید سنوار پیدا نمی شــدند که تا لحظه آخر بجنگند یا اگر 
بزرگانی همچون شــهید سیدحسن نصرالله نبودند که جهاد 
و عقل و شــجاعت و فداکاری را با هم درآمیزند و به میدان 

بیاورند، سرنوشت منطقه به گونه ای دیگر رقم می خورد.
رهبر انقلاب برآیند کنونی حوادث منطقه را شکستی بزرگ 
نه فقط برای رژیم صهیونیســتی بلکه برای تمدن و فرهنگ 
غرب دانســتند و گفتند: صهیونیســت ها فکــر می کردند به 

آسانی قادر به نابودی گروه های مقاومت هستند اما امروز به رغم 
به شهادت رساندن بیش از ۵۰ هزار انسان بی دفاع و غیرنظامی و 
چند تن از سران برجسته مقاومت همچنین با وجود انبوه هزینه ها 
و حمایت های آمریکا و روسیاهی و نفرتی که در دنیا از آنها ایجاد 
شــد به طوری که حتی در دانشگاه های آمریکا علیه جنایتکاران 
راهپیمایی شد، جبهه مقاومت و جوانان مبارز در حماس، جهاد 

اسلامی و حزب الله و ســایر گروه هــای مقاومت با همان عزم و 
قدرت در حال مبارزه هســتند که این شکستی بزرگ برای رژیم 

صهیونیستی است.
ایشان شکست بزرگ تر را از آنِ فرهنگ و تمدن غرب خواندند 
و گفتند: قتل عام ۱۰ هزار کودک معصوم و بی گناه با بمب های دو 
تُنی و انواع تسلیحات در حالی که سیاستمداران غربی حتی خم 

به ابروی خود نیاوردند، باعث رسوایی سیاستمداران دروغگوی 
غربی و مدعیان حقوق بشــر شد و بی اعتباری تمدن غرب را به 

همه دنیا نشان داد که این بزرگ ترین شکست برای آنهاست.
آیت الله خامنه ای جبهه پشــتیبان رژیم صهیونیســتی را جبهه 
شــرارت خواندند و افزودند: در مقابل این جبهه شــرارت، جبهه 
مقاومت ایستاده و به توفیق الهی پیروزی از آنِ جبهه مقاومت است.

رهبر انقلاب اسلامی در این دیدار همچنین اســتان فارس 
را برتریــن مظهر ترکیب دین، حماســه و هنــر خواندند و با 
گرامیداشــت یاد شهیدان برجسته این دیار از گذشته تاکنون از 
جمله شــهیده معصومه کرباســی که به تازگی در لبنان هدف 
جنایت رژیم صهیونیســتی قرار گرفت، گفتند: کنگره شهدای 
استان فارس باید ترکیب زیبای حماسه و هنر و دین را ماندگار 

کند.
ایشــان با اشــاره به تلاش هایــی در دوره پهلوی برای 
دین زدایی از شیراز و استان فارس خاطرنشان کردند: غلط 
کردند کسانی که در آن دوره خیال کردند با اقدامات سخیفی 
مانند جشن هنر شیراز می توانند، شیراز را از حرم اهل بیت 
و مرکز دین و ایمان به نقطه فساد برگردانند. البته امروز نیز 
برخی تفاله ها و پســماندهای آن تشکیلات در کشور عزیز 
ما به دنبال جدا کردن هنر از معنویت و حماسه اند اما آنچه 
موجب پیشرفت کشور و ملت است، ترکیب دین، حماسه 

و هنر است.
آیت الله خامنه ای دســت اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ 
هزار شــهید استان فارس را به اثرســنجی تولیدات فرهنگی و 
هنری توصیه کردند و افزودند: جوانان ما به شــناخت گذشته 
پر افتخار کشور به خصوص سال های پس از انقلاب و حقایقی 
مانند ابعاد تسخیر لانه جاسوسی آمریکا در تهران و یا علت ۸ 
سال جنگ در مقابل دشمن بعثی نیاز دارند که لازمه آن، روایت 

خوب و صحیح از حوادث انقلاب است.

رهبر انقلاب در دیدار دست اندرکاران برگزاری کنگره ۱۵ هزار شهید استان فارس:

شکست بزرگ سیاستمداران غرب  وطن پرست شهیر  
 در دفاع از دکتر ظریف

کیکاوس   پورایوبی 
روزنامه نگار
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تعمیق روابط در کازان

آنتونی بلینکن، وزیر خارجه ایالات متحده در سفر به اسرائیل 
و کشــورهای منطقه در دیــدار و گفت وگو با بنیامین نتانیاهو 
خواهان اســتفاده از فضای فعلی غزه برای آزادی گروگان ها و 
پایان جنگ شــد و بر لزوم اتخاذ گام های بیشتر برای پایداری 
ورود کمک های بشردوستانه به غزه تاکید کرده است. بلینکن 
از اســرائیل خواســت از فرصت عالی برای حرکت به سمت 

عادی سازی روابط با عربستان استفاده کند.

لوید آستین، وزیر دفاع آمریکا گفت از هیچ یک از کارمندان 
وزارت دفاع این کشــور درباره اســناد محرمانه منتشر شده 
مرتبط با حملات احتمالی اسرائیل به ایران تحقیقات به عمل 
نمی آید. این در حالی اســت که اسکای نیوز اخیراً به نقل از 
یک مقام پنتاگون مدعی شــده بود آرین طباطبایی، کارمند 
ارشــد در دفتر وزیر دفاع آمریکا مظنون به افشــای اســناد 

محرمانه مرتبط با ایران است. 

اعتراضات در داکا پایتخت بنگلادش مجدداً از سر گرفت شده و 
دست کم ۵ نفر در جریان درگیری با پلیس محلی زخمی شدند. 
معترضات در داکا خواســتار اســتعفای محمد شهاب الدین، 
رئیس جمهور این کشــور به دلیل اظهــارات اخیرش درباره 
استعفای شیخ حسینه، نخست وزیر سابق بودند. معترضان ادعا 
کردند که رئیس جمهور این کشور هم پیمان حزب عوامی لیگ 

و شیخ حسینه، نخست وزیر برکنار شده است. 

اعتراضات جدید بنگلادشپنتاگون تحقیقات نمی کندفرصت برای عادی سازی روابط 

 W سه پیشنهاد اصلی
ســه پیشــنهاد در بریکس مطرح اســت. اول راه اندازی 
یک بانک چندملیتی اســت تا از این طریق ســازوکار مالی 
جدیدی را جدا از کشورهای غربی و آمریکا تعریف کنند. در 
صورت وقوع این اتفاق، هم چین و روسیه و هم هند و برزیل 
می توانند سرمایه   ارزشمندی را به این بانک تزریق کنند. محور 
دومی که اعضای بریکس به دنبال آن هســتند، تشکیل یک 
اتحادیه ارزی اســت. در واقع با الگوبرداری از اتحادیه اروپا 
می خواهند به پول واحدی برســند که این مبدأ مراودات مالی 
شود و سوم اینکه کشورهای عضو، روادید را بین هم لغو کنند 
تا دید و بازدید مردمان کشورها سهل و آسان شود؛ اما به قول 
حافظ »که عشق آسان نمود اول، ولی افتاد مشکل ها«. همه 
چیز ممکن است روی روی کاغذ راحت و سهل به نظر برسد 
اما در اجرا و عمل نه فقط خواستن که عبور از موانع مهم ترین 

شرط رسیدن است. 

 Wمذاکره درباره چابهار و هند
مسعود پزشکیان و هیأت همراه او از جمله گروه هایی بودند 
که کمی  دیرتر به کازان رسیدند. تقدیم لایحه بودجه سال آینده 
به مجلس، برنامه او را برای ســفر به عقــب انداخت و فکر 
می کنم پزشــکیان آخرین رییس جمهوری بود که به روســیه 
آمد و مورد اســتقبال قرار گرفت و بلافاصله با نارندرا مودی، 
نخست وزیر هند دیدار کرد. در این دیدار هم از مسایل منطقه 
صحبت کرد هم از تسریع در راه اندازی بندر چابهار توسط هند 

و هم درباره مراودات اقتصادی و البته مسایل افغانستان. 
پزشکیان عضویت ایران و هند در بریکس را زمینه مناسبی 
برای تقویت بیش از پیش روابط و همکاری های دو کشور در 
راســتای تامین منافع متقابل دانست و اظهار امیدواریی کرد 
که اجرای توافقات فیمابین به خصوص در زمینه توسعه بندر 
چابهار تسریع شود. نخســت وزیر هند هم در ادامه مناسبات 
دو کشور را استوار بر روابط دیرینه دو تمدن بزرگ و برخوردار 
از اشتراکات فرهنگی فراوان دانســت و اعلام کرد که توسعه 
بندر چابهار از نظر هند بزرگ ترین رکن همکاری های دوجانبه 
است و معتقدیم توسعه این بندر نقش مهمی در تنظیم روابط 
دو کشور و نیز روابط تهران- دهلی با دیگر کشورهای منطقه 

دارد. 

 W ملاقات با اماراتی ها
یکی دیگــر از دیدارهای مهم او، دیدار با محمد بن زاید، 
رئیــس دولت امارات متحده عربی بود. ایــن دیدار قرار بود 
در اتاق مخصوصــی که برای آنان در نظر گرفته شــده بود، 
انجام شود اما به دلیل طولانی شــدن سخنرانی  های اصلی 
در اجلاس بریکس، پزشــکیان و  محمد بن زاید در حاشیه 
اجلاس و به دور از چشــم خبرنگاران و عکاســان صحبت 
کردند. البته قبل از آن وزرای خارجه دو کشور به اتاقی رفتند 
و هر دوی آنها نیز ســرپایی گفت وگو کردند. این سخنان نیز 
آنچنان آرام بیان می شــد که حتی خبرنگاران و عکاسان نیز 
 متوجه مفاد آن نشدند که دو وزیر درباره چه سخن می گفتند.
به غیر از عراقچی، دو وزیر دیگر نیز همراه پزشکیان هستند. 
هــم وزیر نفت و هــم وزیر اقتصاد که هر دو تلاششــان این 
اســت که در راســتای آنچه رئیس جمهور به دنبالش است 
هم گره هــای اقتصادی را حل کنند و هم نفت بیشــتری را 

بفروشند.

 W گپ و گفت با پوتین
در دیدار پزشــکیان با پوتین هم وقتی در ســالن باز شد و 
خبرنگاران مستقر شدند، مدتی طول کشید تا وزرا و مقامات 
دو کشور وارد شوند. بعد هم که آمدند هر دو گروه مدت زمان 
قابل توجهی را ایستادند تا روسای جمهور بیایند. ظاهراً پوتین 
و پزشــکیان دو نفری در اتاقی در بســته نشسته و گفت وگو 
می کردند؛ آن هم درباره موضوعاتی که طبعاً برای همه پنهان 

بود اما می توان حدس و گمان داشت که درباره چیست. 
در مدتی که پوتین و پزشکیان دو نفری در آن اتاق صحبت 
می کردند در این ســالن همه ایستاده بودند. نه وزرای ایرانی با 
مقامات روسی سخن می گفتند نه آنها با اینها. در این بین فقط 
یکی از مقامات اقتصادی روس به دیدن عبدالناصر همتی آمد 
و دو نفری گپی کوتاه زدند. اما وزرای خارجه اصلًا. لاوروف 
آن ســوی میز بود و عراقچی این ســوی میز. تا اینکه پوتین و 
پزشــکیان رسیدند. میکروفون ها باز شــد. هر دو طرف ابراز 
خوشــحالی کردند و از توسعه  روابط سخن گفتند و ضرورت 
همکاری های مشــترک را برشــمردند. بعد از این تعارفات با 
اشــاره پوتین، خبرنگاران و عکاســان جلسه را ترک کردند تا 
مقامات دو کشور با هم سخن بگویند.  آنچه برایم جالب بود، 

حضور مقامات سیاســی در تیم پوتین بود. مثلًا رئیس حزب 
لیبــرال یا احزاب دیگر از افرادی بودند که در این جلســات و 
احتمالًا جلسات مشــابه رییس جمهور، روسیه را همراهی 
می کردند؛ برخلاف هیأت ایرانی که همه از مقامات سیاســی 

و اقتصادی بودند.
 
 Wملاقات با ژنرال

دیدار با عبدالفتاح السیسی، رئیس جمهور مصر یکی دیگر 
از ملاقات های مهم پزشــکیان بود. چندی پیش سیدعباس 
عراقچی در سفرش به قاهره که در قالب تور منطقه ای انجام 
شد با السیسی دیدار داشــت و بدین ترتیب روابط به صورت 
آشــکار به سمت از سرگیری متمایل شد اما دیدار پزشکیان با 
همتای مصری اش را هم باید در ادامه آن و بسیار مهم دانست. 
او با اشــاره به اینکه »بنده با شــعار و رویکرد ایجاد وفاق و 
همدلــی در داخل کشــور و تقویت روابط دوســتانه با دیگر 
کشورها موفق به جلب اعتماد مردم کشورم شدم«، گفت که 
جمهوری اسلامی ایران به هیچ وجه به دنبال جنگ و درگیری 
نیســت«. ژنرال السیسی هم گفت که »در وهله اول به عنوان 
یک مســلمان باور دارم که باید با تفاهم و گسترش دوستیف 
امور خــود را به پیش ببریم و از همین رو در تمام ســال هایی 
که روابط ما دچار مشکل است حتی یک بار علیه جمهوری 
اسلامی ایرانف موضعی اتخاذ نکرده ام. به نظرم شما باید تلاش 
کنید، تصویر نادرستی که در 4۰ سال گذشته از ایران در منطقه 
و جهان ارائه شده است را اصلاح کنید«. احتمالا دیدارهای 
پزشــکیان امروز تمام و با برخی از دیگر مقامات روزهای بعد 
دیدار کند اما مهم تریــن دیدارهایش را امروز انجام داد. نکته 
جالب این بود که به رغم برنامه های فشــرده ای که از 6 صبح 
آغاز و تا غروب ادامه داشــت، نشانه ای از خستگی در چهره 
پزشکیان دیده نشــد. او با خونگرمی یک ایرانی خندان با هر 
رییس جمهور دیدار می کرد، دست آنها را به گرمی می فشرد و 
پس از سخنانش خندان او را بدرقه می کرد. همین هوای سرد 
کازان را گرم می کرد. گویی نه انگار سرما در این شهر پیچیده 
اســت و سوز زوزه می کشد. پزشــکیان در یکی از دیدارهای 
خود جمله نغزی گفت: »آینده را باید ســاخت نه آنکه منتظر 
آمدنش نشســت «. امید که بتواند چنانکه روز پیش نیز گفته 

بود، ایران را بسازد. 

خبر آخر

شهید راه قدس 
 حزب الله شهادت سیدهاشم صفی الدین

 رئیس شورای اجرایی مقاومت لبنان را تایید کرد

حزب اللــه لبنان بــا صــدور بیانیــه ای اعلام کرد که 
سیدهاشم صفی الدین، رئیس شورای اجرایی حزب الله در 
مسیر قدس به شهادت رســیده است. حزب الله در بیانیه 
خود خاطرنشــان کرد: ما به امت شهدا و مجاهدین، امت 
مقاومت و پیروزی، خبر شــهادت سیدهاشم صفی الدین، 
رضوان الله تعالی علیه، فرمانده ای عظیم و شهیدی بزرگ 
در راه قــدس را اعلام می کنیــم. حزب الله تصریح کرد که 
سیدهاشــم صفی الدین در حملــه جنایتکارانه و خصمانه 
رژیم صهیونیستی به همراه جمعی از بهترین برادران مجاهد 

خود به شهادت رسید.
در ایــن بیانیه آمده اســت، سیدهاشــم صفی الدین به 
برادر خود، شــهید بزرگوار ما سیدحسن نصرالله، دبیرکل 
حزب الله لبنان پیوست که چه برادر خوبی برای برادر خود 
بــود و به منزله حضرت ابوالفضل عباس علی  السلام برای 
برادرش امام حســین علیه السلام بود. او برادر، پشــتیبان 
و پرچمــدار و مورد اعتماد وی در ســختی ها و ضامنی در 
دشــواری ها بود. سیدهاشم صفی الدین بیشتر حیات خود 
را در راه خدمــت به حزب الله و مقاومت اسلامی و جامعه 
آن سپری کرد و طی سال های مدیدی از عمر شریف خود 
را با احساس مســئولیت و اقتدار، اداره شورای اجرایی و 
نهادهای مختلف آن را در زمینه های مختلف و هر آنچه که 
با فعالیت مقاومت در ارتباط بود بر عهده داشت. او ارتباط 
نزدیکی با حامیان مقاومت داشت و دوستدار خانواده های 
شــهدا بود تا آنکه خداوند با کرامت، او را در زمره کاروان 
نورانی شــهدای کربلا قرار داد. در بیانیــه حزب الله آماده 
اســت: ما با شــهید بزرگ خود و برادران شهیدش عهد 
می بندیم که مســیر مقاومــت و جهاد را تــا زمان محقق 

ساختن اهدافش در آزادی و پیروزی ادامه دهیم. 

 W هاشم صفی الدین که بود؟
سیدهاشم صفی الدین پس از سال ها ایفای نقش موثر در 
حزب الله لبنان به عنوان رئیس شورای اجرایی این جنبش و 
نظارت بر بخش هــای مهمی از فعالیت های این جنبش از 
جمله فعالیت های سیاسی، اقتصادی، اجتماعی و آموزشی 
در حمله رژیم صهیونیســتی به ضاحیــه جنوبی بیروت به 
شــهادت رسید. سیدهاشــم صفی الدین در سال ۱۹64 در 
شهر »دیر قانون النهر« در منطقه »صور« در جنوب لبنان 
به دنیا آمد. او در خانواده ای متولد شد که از نظر اجتماعی 
حضور پررنگــی در لبنان داشــت و از جملــه چهره های 
برجســته معرفی شده به منطقه توسط این خانواده »محمد 

صفی الدین« و چند روحانیونی برجسته بودند. 
صفی الدین پس از دوران مدرسه به همراه »سیدحسن 
نصراللــه« عــازم قــم شــد. طبق گفتــه برخــی منابع، 
سیدصفی الدین، سیدحسن نصرالله و شیخ نبییل قاووق به 
تشــویق عماد مغنیه برای تحصیلات در حوزه علمیه عازم 
قم شدند. صفی الدین پس از تکمیل تحصیلات حوزوی به 
همراه سیدحسن نصرالله و عماد مغنیه »سه گانه قدرت« را 
در حزب الله تشکیل دادند؛ مغنیه به عنوان نیروی نظامی، 
ســیدنصرالله نیروی سیاسی و صفی الدین نیروی اداری و 
مدیریتی و امروز ســمت ریاست شــورای اجرایی دومین 

سمت در سلسله مراتب این جنبش محسوب می شود. 
سیدهاشم صفی الدین که از زمان تأسیس حزب الله لبنان 
در ســال ۱۹۸۲ عضو این جنبش بود از سال ۱۹۹۲ ریاست 
شــورای اجرایی آن را به دست گرفت و تا زمان شهادت در 
حمله به بیروت در این ســمت باقی مانــد. وی همچنین 
یکی از 7 عضو شورای مشــورتی تصمیم گیرنده حزب الله 
لبنان بود و در شــورای اجرایی نیز بر بخش های مهمی از 
فعالیت هــای این جنبش؛ از جمله فعالیت های سیاســی، 
اقتصادی، اجتماعی و آموزشی حزب الله نظارت می کرد. 
او به دلیل نقــش موثر در فعالیت های حزب الله در ســال 
۲۰۱7 از ســوی آمریکا تحریم شد. حزب الله لبنان شامگاه 
چهارشــنبه با صدور بیانیه ای اعلام کرد که رئیس شورای 

اجرایی حزب الله در مسیر قدس به شهادت رسیده است. 

ادامه تیتر یک
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حسین ســیمایی صراف: ابوالفضل محمدبن حسین بیهقی دبیر، 
پدر نثر فارســی، یکی از پرآوازه ترین نویسندگانی است که بیهق، 
خراسان و ایران به وجود وی می بالند. او گزارش گر حقیقت است و 
تاریخ بیهقی نمونه ای کم مانند از تاریخی است که می توان نگاشت. 
تاریخ نویســی بیهقی بر پایۀ شــیوۀ دقیق علمی، حقیقت جویی و 
بهره گیری از خردمندی رویدادها استوار است؛ بیهقی در سنجش 

رفتار شایست و ناشایست حاکمان واهمه ای به خود راه نمی دهد.

»شاهنامه بزرگ ایلخانی؛ ابوسعیدنامه کهن ترین نسخه مصور 
شاهنامه از دوره ایلخانی« از ابوالعلاء سودآور که نشر فرهنگ 
و هنر مان آن را منتشر کرده، اول آبان با حضور اهالی فرهنگ 
در کتابخانه و موزۀ ملی ملک رونمایی شد. ابوالعلاء سودآور 
نوۀ دختــری حاج حســین آقا ملک، واقف بزرگ کشــور با 
پژوهش دربارۀ این نسخه و گردآوری عکس هایی از نگاره های 

آن، انتشار یک جای این اثر را فراهم کرده است.

حنانه ســلطانی: ســال ۱۳۹۳ عباس معروفی کارگاه آنلاینی 
برگزار کــرد. در یکــی از تمرین ها داســتان کوتاهــی به نام 
»اســتخوان« خواندم که مورد توجه او واقع شــد و شــور و 
اشتیاقی که از استاد معروفی دیدم، باعث شد رمان »چریک« 
نوشــته شود. در خانواده ای بزرگ شده ام که حوادث انقلاب و 
پس از آن تاثیر زیادی روی اطرافیانم گذاشــته و همین باعث 

شد، داستان هایم به سمت و سوی دهۀ ۵۰ باشند.

داستان مورد توجه معروفیشاهنامه مصورپدر نثر فارسی

جلسۀ اتحادیۀ ناشــران و کتاب فروشــان، عصر سه شنبه 
اول آبان با حضور معاون فرهنگی وزیر ارشــاد و بدون حضور 
خبرنگاران این حوزه در دفتر اتحادیۀ ناشــران و کتاب فروشان 

تهران برگزار شد.
اتحادیۀ ناشران و کتاب فروشان تهران مهم ترین و فراگیرترین 
اتحادیۀ نشــر و یکی از نهادهای صنفی دیرپاست که رویکرد 
معاونت فرهنگی وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی در دوره های 
مختلف نســبت به آن با فراز و فرودهایی همراه بوده است. در 
دولت یازدهم و دوازدهم یعنی زمانی که ســیدعباس صالحی 
در قامت معاون فرهنگی ســپس وزیر ارشاد فعالیت می کرد، 
معاونــت فرهنگی طرح واســپاری امور به صنــف را پیگیری 
می کرد حتی بخشــی از امور مربوط به صنعت نشر به اتحادیۀ 
ناشران و کتاب فروشان واگذار شــد اما با تغییر دولت و روی 
کار آمدن دولت سیزدهم و زمانی که یاسر احمدوند مسئولیت 
معاونت فرهنگی را بر عهده داشــت، شاهد رویکرد متفاوتی 
نسبت به اتحادیۀ ناشــران و کتاب فروشان بودیم. این رویکرد 
از همان دیدارهای ابتدایی معاون فرهنگی با انجمن های نشر 
قابل مشاهده بود. حالا بعد از ۳ سال و روی کار آمدن دولت 
چهاردم و ســپردن ســکان معاونت فرهنگی وزارت ارشاد به 
عبدالحســین کلانتری، اولین دیدار و گفت وگوی او با اتحادیۀ 
ناشران و کتاب فروشان انجام شد. این دیدار این نکته را به ذهن 
متبــادر می کند که احتمالًا قرار اســت، رویکرد و نوع تعامل 
معاونت با اتحادیه تغییر کند که می تواند موضوع امیدبخشــی 
برای فعالان حوزۀ نشر باشد. هرچند این دیدار مهم که می تواند 
نشــان از رویکردهای جدید وزارت ارشــاد در مقابل فعالان 

صنفی باشد بدون حضور نمایندگان رسانه ها برگزار شد.

 Wضرورت تشکیل اتحادیۀ سراسری نشر 
ابراهیم کریمی، رئیس اتحادیۀ ناشران و کتاب فروشان تهران 
در گفت وگو با خبرگزاری تســنیم دربارۀ حضور عبدالحسین 
کلانتری، معاون فرهنگی وزارت ارشــاد در اتحادیه ناشران و 
کتاب فروشــان تهران گفت: »معاون فرهنگی وزارت ارشاد با 
حضور در اتحادیه با اعضای هیأت مدیره و برخی از ناشــران 
دیدار کرد،  این نشســت به پیشــنهاد معاونت فرهنگی ارشاد 
تشکیل شد. البته ما پیش از این تقاضا کرده بودیم که دیداری 
در محل وزارت خانه داشته باشیم که معاون فرهنگی ارشاد با 
بزرگواری خودشان پیش قدم شــدند و نخستین نشست را در 
اتحادیه برگزار کردیم.« کریمی با اشاره به مفاد مطرح شده در 
جلسه گفت:  »دیدار نخست بیشتر دیدار آشنایی و معارفه بود،  
ما شرایط فعلی صنعت نشر را توضیح دادیم و مهم ترین مطالبۀ 
صنف نشر نیز تکرار این دیدارها به صورت ماهانه یا حداقل دو 

ماه یک  بار و تشکیل کارگروه های مشترک در صورت نیاز برای 
برطرف کردن مشــکلات و چالش های نشر بود.« او با اشاره 
به حضور برخی ناشــران پیشکســوت در این نشست،  گفت: 
»آقایان آخوندی ، گنج دانش ، جلالی ، کیاییان، حسین زادگان، 
خرسندی و ... در این نشست حضور داشتند. معاون فرهنگی 
وزارت ارشاد نیز مهم ترین مسأله در صنعت نشر را نیاز به تحول 
عنوان کرد و گفت این تحول بیشتر در نگاه و سیاست گذاری ها 
خواهــد بود.« کریمی با اشــاره به این کــه اتحادیه خانۀ همه 
ناشــران و کتابفروشان اســت،گفت: »در این نشست یکی از 
مســائلی که مطرح شد،  تشکیل اتحادیۀ سراسری نشر بود  که 
ما تقاضا داشــتیم، وزارت ارشاد هم کاری لازم در این زمینه را 

با ما داشته باشد.«

 Wوفاق با گفت وگو 
بر اســاس گزارش  مرکــز روابط عمومی و اطلاع رســانی 
وزارت فرهنــگ و ارشــاد اسلامی، عبدالحســین کلانتری، 
معــاون فرهنگی وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی در جلســۀ 
اتحادیه ناشــران و کتاب فروشــان گفت: »حوزۀ نشر تقاطع 
اقتصاد و فرهنگ است و با توضیحات شما در این جلسه این 
باور در بنده مستحکم تر شــد.« او بر استقلال حوزۀ فرهنگ 
تأکید کرد و ادامه داد: »تا زمانی که این استقلال وجود نداشته 
باشــد، نمی تواند کارکرد خود را برای کشــور و جامعۀ مدنی 
داشــته باشــد. حوزۀ فرهنگ  اگر  دوام  و  قوام  خود  را پیدا کند  
می تواند  با ســایر حوزه ها، ارتباط معقول و ســازنده ای داشته 
باشــد و در این صورت می تواند، انعطاف مناسبی داشته باشد 
و  رابط بین فرهنگی و بین نســلی باشد و ایران فرهنگی بزرگ 
را شــکل بدهد.« او هم چنین بر موضوع گفت وگو همانند روز 
معارفه اش تأکید کرد و گفت: »عرصۀ سیاست عرصۀ قدرت  و 
نزاع ها برای کسب قدرت است و منطق زور بر آن حاکم است، 
صورت اخلاقی و بهینۀ سیاســت مبتنی بر تفاهم و ریشــه در 
ساخت فرهنگ دارد. حوزۀ فرهنگ  اگر  دوام  و  قوام  خود  را پیدا 
کند،  می تواند  با سایر حوزه ها ارتباط معقول و سازنده ای داشته 
باشــد و در این صورت می تواند، انعطاف مناسبی داشته باشد 
و  رابط بین فرهنگی و بین نســلی باشد و ایران فرهنگی بزرگ 
را شکل بدهد. از خلال گفت وگو است که می توانیم به تفاهم، 
وفاق و هم دلی برســیم و بدترین آسیب عرصۀ فرهنگ از بین 
رفتن گفت وگو اســت و در مناسبات میان دولت و بخش های 
مدنی مانند اصناف و حلقه های واســط اگر گفت وگو شــکل 
بگیرد، می توانیم به ارتباط پایدار برسیم. کلانتری با تأکید بر این 
نکته که اگر نتوانیم مدل مطلوب بخش صنفی و دولت را تنظیم 
کنیم دچار مشکلات عدیده ای می شویم، خاطر نشان کرد: »ما 

باید به  میز  گفت وگو  برگردیم  چون راه حلی جز  گفت وگو  نداریم 
و این مستلزم رفع بدبینی و  سوءتفاهم است.« معاون فرهنگی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامــی با تأکید بــر این که تغییرات 
دولت ها معمــولًا مصائب را بر اصناف و جوامع  مدنی تحمیل 
کرده است، خاطرنشــان کرد: »یکی از سیاست های اساسی 
در حوزۀ نشــر و به  طور خاص در عرصــۀ فرهنگ  اعتماد و 
واسپاری کارها به بازیگران عرصۀ فرهنگ است و این اعتماد 
به این معناست که به بازیگران حوزه  نشر و فرهنگ باور داشته 
باشیم. تقاضای ما این اســت که محدودیت های ما را هم در 
نظر بگیرید و با درک شــرایط و محدودیت ها به  گفت وگویی 
برای حل مســائل برســیم.« کلانتری با تأکید بر این نکته که 
اصناف در سیاســت گذاری و حوزۀ  اجرا می توانند کمک قابل 
ملاحظه ای به دولت داشته باشند، گفت: »دولت خود را رقیب 
بخش خصوصی نمی بیند و هر جا شرایط برای واگذاری وجود 
داشته باشد این اتفاق اجرایی خواهد شد و اطمینان دارم خیلی 
بهتر و منطقی تر کارها پیــش خواهد رفت.« معاون فرهنگی 
وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با بیان این که دولت  ســکویی 
است برای کار تنظیم گری و تسهیل گری، گفت: »باید تحولی 
در حکم رانی صورت  گیرد و مناســبات بازتعریف شده ای ارائه 
شود؛ بسیاری از ابزار حکمرانی تغییر کرده است و حوزۀ  نشر 
هم باید تعریف جدیدی با توجه به شــرایط روز داشته باشد و 
این تحول حکم رانی پشــت درهای بسته شکل نمی گیرد بلکه 
حاصل گفت وگو و تعامل اســت تا به فصل مشترکی برسیم. 
دولت نمی توانــد بدون هــم کاری اضلاع جامعۀ مدنی تحول 

ایجاد کند و مشارکت نیاز ایجاد مدیریت جدید است.

 W ضرورت بازنگری در ممیزی 
عبدالحسین کلانتری با تأکید بر این نکته که در محورهای 
ممیــزی باید بازنگری شــود، گفت: »محورهــای ممیزی و 
مقیــاس آن باید مورد بازنگری قرار گیرد تا مدلی متناســب با 
شرایط جدید داشته باشیم و به رضایت جمعی برسیم همچنین 
به حداقل هایی برای هم افزایی برسیم. معتقدم مشکل  لاینحلی 
وجود ندارد. برخی از مشــکلات در کوتاه مدت و برخی هم در 
بلندمدت به کمک همه ما حل خواهد شد.« او در پایان اظهار 
کرد: »تلاش وزیر فرهنگ بر این است که حوزۀ  مالیات اصناف 
فرهنگی به طوری مدیریت شــود که آسیبی به این حوزه وارد 
نشــود و در این مســیر تمام تلاش خود را برای همراهی سایر 
اضلاع مرتبط نظیر ســازمان برنامه و بودجه، وزارت اقتصاد، 
سازمان امور مالیاتی، مجلس محترم و دیگر مؤثرین پی خواهد 
گرفت. حوزه فرهنگ مظلوم واقع شده است و باید مورد توجه 

قرار گیرد.«

در دیدار و گفت وگوی معاون فرهنگی ارشاد با اعضای اتحادیۀ ناشران مطرح شد

استقلال فرهنگ 

دریچه: تحلیل عادات

از محافظت تا تشخص
نقش لباس در زندگی انسان ها

لباس جزء ضروری زندگی روزمره انســان اســت، 
می تواند در شــرایط ســرد یا گرم وســیله مناسبی برای 
محافظت از ما باشد و یک حفاظ بهداشتی ایجاد کند و 
مواد مضر را از بدن دور نگه  داشته و نیز بدن انسان ها را از 
اشعه ماوراء بنفش محافظت کند. بنابراین لباس علاوه بر 
محافظت از ما در برابر محیط برای سلامت بدن نیز مهم 
است ضمن آن که نقش های متعدد دیگری را نیز در زندگی 

انسان ها ایفا می کند.
 قدمت لباس بین ۹۰ هزار تا ۱۲۱ هزار ســال اســت. 
ضمناً رد شپش های لباس را می توان در اولین لباسی که 
ما به عنوان انســان می پوشیدیم در حدود ۱7۰ هزار سال 
پیش هم ردیابی کرد. هم چنین یکی از ۹۸ ابزار 4۰۰ هزار 
ســالۀ ساخته شده از اســتخوان فیل که در ایتالیا کشف 
شده؛ ممکن اســت برای صاف کردن چرم و استفاده از 
آن در یک نوع لباس بوده باشــد. البته از دوران باستان، 
بررســی روند پوشیدن لباس از این نظر اهمیت داشته که 
به عنوان یک پیشــرفت بنیادین شناخته می شود. زیرا به 
عنوان نمونه راه را برای مهاجرت انســان ها به شمال کرۀ 

زمین، یعنی مناطق سرد و یخبندان هموار کرد.
 پوشیدن لباس علاوه بر حفظ ایمنی در برابر آب و هوا 
)گرما، گردوغبار، باران و سرما( در مراحل بعدی زندگی 
بشر در مقام  حفظ حیا و به عنوان زینت و ارائۀ هویت نیز 
مورد استفاده قرار می گرفته است. هم چنین بهره گیری از 
انواع  لباس  موجب پیشرفت دانش انسان هم شده است. 
مثلًا چرا در تابستان پنبه می پوشیم؟ چگونه می فهمیم که 
لباس های نخی برای تابستان مناسب تر هستند یا این که 
انســان با پیشــرفت دانش دریافت، لباس های پشــمی 
اکثریت قریب به اتفاق گرمای خورشید را جذب می کنند 

و در طول زمستان آن ها را گرم نگه می دارند.
 علاوه بــر پیشــرفت دانــش؛ طرز لباس پوشــیدن 
مــا چیزهای زیادی در مورد این که چه کســی هســتیم 
هم چنیــن در مورد موقعیت مــا در جامعه بــه دیگران 
می گوید. از این جنبه لبــاس به عنوان نوعی ابراز وجود 
عمل می کنــد و می تواند برای برقــراری ارتباط، تبیین 
موقعیت اجتماعی، اعتقادات مذهبی و توصیف ســبک 
شــخصی؛ استفاده شــود. در برخی فرهنگ ها از لباس 
برای اهداف تشــریفاتی نیز استفاده می شــد. از این رو 
گاهی از روند بهره گیــری و تغییرات لباس در تغییرات  آ
گاهی از مدل های لباس در  اجتماعی مهم اســت مثلًا آ
قرون وسطی برای درک ساختار آن جامعه نقش اساسی 
دارد. اروپای قرون وسطی یک جامعۀ فئودالی مبتنی بر 
مالکیت زمین بود. اشراف مالکیت و مدیریت زمین های 
خود را داشــتند، دهقانــان روی زمیــن کار می کردند و 
کالاهایی که تولید می کردند را به اشــراف می دادند. این 
ســاختار به این معنی بود که دهقانان بســیار فقیر بودند 
و اشــراف به طور قابل توجهی ثروتمندتر بودند بنابراین 
لباس دهقانی از پارچه های ســاده به رنگ های اصلی و 
بدون زینت درست می شد. از ســوی دیگر، لباس های 
اشراف رنگ آمیزی شــده، با خزهای حیوانات آراسته و 
با گل دوزی های پیچیده تزئین می شد. در دوران جدیدتر 
نیز جنبه های کاربردی لباس بســیار مهم است به همین 
جهت اســت که  مد نیز نقش مهمــی در جامعه دارد و 
این که چرا افراد لباس هــای خاصی را انتخاب می کنند، 
اهمیت می یابد. امروزه برای بســیاری لباس راهی برای 
بیان شخصیت و فردیت آن هاست. در برخی موارد، افراد 
ممکن است اقلام خاصی از لباس بپوشند تا انگشت نما 
شــده یا از بین مردم متمایز شــوند. به عنوان یک نمونه 
برجســته و کاربردی؛ لباس در قالب یونیفرم ها افرادی را 
نشان می دهد که در یک شغل خاص کار می کنند مانند 
محصلین، دانشجویان،کارمندان و حتی مشاغل کوچک 
مانند کارگران فســت فود. البتــه  لباس های مخصوص 
مراسم هایی مثل عروسی هم یک یونیفرم به شمار می آید.

در چنین وضعیتی لباس ها به عنوان  یک شــاخص 
جزء مهمی از زندگی اجتماعی ما هستند. چراکه انسان ها 
می خواهند متمایز از دیگران به نظر برسند بنابراین لباسی 
که می پوشند؛ این کار را انجام می دهد. در مجموع لباس 
بخش مهمی از زندگی انسان است و تا قرن های آینده نیز 

چنین خواهد بود. 

حسن محرابی
پژوهش گر
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وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی ضمن توضیح علت تأخیر در 
معرفــی برخی معاونان خــود، نکاتی را هــم درباره وضعیت 
سینمای بین الملل ایران و فیلم هایی که از ایران معرفی می شوند 
اما فقط نســخه قاچاق آنها به مخاطب ایرانی می رســد، بیان 
کرد؛  این درحالی بود که رییس ســازمان ســینمایی به همین 
پرسش ها پاســخ نداد. ســیدعباس صالحی عصر سه شنبه، 
یکم آبان  ماه در پردیس سینمایی ملت حاضر شد و در حاشیه 
دیدار با دست اندرکاران جشنواره فیلم کوتاه تهران پاسخگوی 
سوال خبرنگارها شد. او ابتدا با توجه به جایگاه بین المللی این 
جشــنواره، حضور تعداد زیاد فیلم از کشورهای خارجی را در 

شرایط فعلی منطقه اتفاقی مثبت و قابل توجه دانست.

 Wاین مدیر حرف نمی زند
در این بازدید رائد فریدزاده )رییس سازمان سینمایی(، وزیر 
فرهنگ را همراهی می کرد اما با وجود اینکه او ســاعتی زودتر 
به پردیس ملت آمده بود، پاسخگوی سوال خبرنگارها نشد. این 
برای چندمین بار اســت که فریدزاده در مجامع عمومی حاضر 
به پاســخگویی به خبرنگاران نیســت و به شکل های مختلف 
از پاســخ به پرســش های آنها طفره مــی رود. البته این عادت 
همیشــگی اوست و از زمانی که در بنیاد سینمایی فارابی هم به 
عنوان معاون امور بین الملل فعالیت می کرد درباره چینش هیات 
کادمی اسکار و انتخاب آنها حاضر به  انتخاب نماینده ایران در آ
پاسخگویی نبود و مسوولیت انتخاب کمیته ای که خود آنها را 
برگزیده بود را هم گــردن نمی گرفت. از چنین مدیری که در آن 
سمت حاضر به پاسخگویی نبود، نمی توان انتظار داشت حالا 
که در ســمت مهم تری مشغول به کار شــده، بتواند مسوولیت 
چیزی با بپذیرد و گردن بگیرد. اما نکته مهم  تر این اســت وقتی 
مدیری که مسوولیت های مهمی بر دوش دارد از صحبت درباره 
ساده ترین کارها مثل انتخاب دبیر جشنواره طفره می رود، این 
شائبه به وجود می آید که احتمالا او به طور مستقیم، دستی در 
اداره کارها ندارد و مشــاوران و یا افرادی در ســایه هستند که 
کارها را در ســازمان ســینمایی پیش می برند و به همین خاطر 
اســت که او حاضر به صحبت دربــاره فعالیت هایی که در این 
سازمان در حال انجام است, نیست. به هر حال ادامه این رویه 
برای مدیری که در راس ســازمان سینمایی قرار گرفته، صلاح 
نخواهد بــود و تداوم آن ظن و گمان های بیشــتری را به وجود 

خواهد آورد و حاشیه های بسیاری را تقویت خواهد کرد. 

 Wسینمای ایران نباید با پرچم های مختلف عرضه شود
صالحی در پاسخ به سوال ایسنا درباره اینکه او چه برنامه ای 
برای سینمای بین الملل ایران دارد، وقتی فیلم های دیگری که 
اصطلاحا زیرزمینی هستند به عنوان سینمای ایران جایگاه پیدا 
کرده اند و صرفا نسخه قاچاق آنها در اختیار مخاطب ایرانی قرار 
می گیرد، گفت: »من الان نمی توانم یک پاسخ دقیق و صریح 
در این زمینه بدهم چون نمی خواهم حرف غیرکارشناسی بزنم 
اما این دغدغه درست است و باید تلاش کنیم، سینمای ایران 
یک هویت یکپارچه داشته باشد. سینمای ما نباید با پرچم ها و 
ساحت های مختلف عرضه شود و مخاطب هم گم شود و نداند 
که سینمای ایران کجاست. سینمای ایران باید شناسنامه داشته 
باشد همان طور که پیش از این داشت. وقتی ما سینمای ایران 
را تجزیه می کنیم در حقیقت چاقویی را به کل این هویت زده ایم 
پس باید تلاش کنیم آنچه از ایران عرضه می شود زیر لوای یک 
هویت باشــد. تلاش هایی را در این زمینه ما باید انجام دهیم و 

تلاش هایی را هم دوستانی که در این مسیر حرکت کرده اند«.
این روزها فیلم هایی از ســینمای ایران در جشــنواره های 

مختلف بین المللی حضور دارد که تنهــا نامی از ایران را یدک 
می  کشد و این آثار قابل نمایش در کشور خود نیستند. »کیک 
محبوب من« به کارگردانی مشترک بهتاش صناعی ها و مریم 
مقدم چنــد روز پیــش در آخرین حضور خود در جشــنواره 
شــیکاگو به نمایش درآمــد. این فیلم که تمامــی بازیگران و 
عوامل آن ایرانی هســتند به دلیل عدم حجــاب بازیگران زن، 
قابل نمایش در ایران نیســت اما در بسیاری از جشنواره های 
بین المللی به نمایش درآمده اســت. چند روز پیش هم نسخه 
قاچاق آن به بازار آمد و در حال حاضر از شبکه های ماهواره ای 
هم به صورت مدام پخش می شــود. اولین نمایش این فیلم در 
جشنواره برلین بود که کارگردانان آن به دلیل ممنوع الخروجی 
نتوانستند در این جشنواره حاضر شوند. »دانه انجیر معابد« به 
کارگردانی محمد رسول اف هم که کارگردانانش مدتی است از 
ایران مهاجرت کرده در جشنواره های مختلف به نمایش درآمده 
اســت اما به دلیل حجاب نداشتن بازیگران زن امکان نمایش 

در ایران را ندارد.
 
 Wاستعلام ها طولانی شد اما معاون هنری انتخاب شده

صالحی در پاســخ به سوال دیگری مبنی بر اینکه در فاصله 
۳ ماه مانده تا برگزاری جشنواره فیلم فجر آیا وضعیت دبیر این 
جشنواره مشخص است و چرا معاونت هنری هنوز مشخص 
نشده، گفت: »اجازه دهید کمی زمان بگذرد و آقای فریدزاده 
)رییس سازمان سینمایی( مستقر شوند تا تصمیم لازم در این 
زمینه گرفته شــود. در این مورد تغییراتی که باید انجام شــود، 
انجام خواهد شــد. من قولی داده بودم کــه باید طبعاً برای آن 
توضیحی بدهم. شهریور ماه که آمدم در دو هفته اول، بررسی 
وضعیت جــاری را در پیش داشــتم  و با مجموعــه مدیران و 
معاونیــن دوره قبل گفت وگــو کردم که حــدود 4۰ تا ۵۰ نفر 
می شدند. تقریبا از میانه شــهریور ماه وارد بررسی تغییرات و 
انتصابات شدم و به نظرم آمد که در مرحله اول با تجربه ای که 
از دوره قبل داشتم باید اول معاونین و مدیران حوزه ستادی را 
بچینم تا وقتی معاون تخصصی می آید، مدیران ستادی سر کار 
خود باشند و کار را شروع کرده باشند. در این راستا چند معاون 
ستادی را مشــخص کردیم و در مهر ماه وارد انتصاب مدیران 
تخصصی شدیم. طبعاً گفت وگوها و بررسی رزومه ها صورت 
گرفته بود و گفته بودم تا آخر مهر ماه این مســاله جمع می شود 
و اصلا با این نگاه پیش می رفتم که حتماً مسیر به همین شکل 
ادامه پیدا می کند اما همان طور که مطلع هســتید طبق قانون 
جریان مشاغل حساس روند استعلام طولانی تر شده و از دو تا 

به سه تا استعلام افزایش پیدا کرده است«.
وی توضیح داد: »تراکم استعلام ها در این مدت بالا بوده و 
تا جایی که در جریان هســتم بیش از 7۰۰ مورد است. شرایط 
کشــور هم از نظر منطقه ای در وضعیت خاصی است و باید به 
مســئولان مربوط هم حق داد. با این حال تا به امروز معاونین 
مختلفی در وزارت ارشاد انتخاب شدند، چند مجموعه دیگری 
هــم که باقی مانده از ناحیه ما معرفی شــده اند. البته من فکر 
می کردم این مســیر کوتاه تر طی شود ولی باید عذرخواهی کنم 
هرچند بخشــی از این مســائل در اختیار ما نبود. امیدوارم به 
زودی گروه دوستانی که قرار اســت در دولت چهاردهم کنار 
هم کار کنیم، جمع شــویم و وظایفی که بر دوشمان هست را 
انجام دهیم. در مجموع به نظر می رســد، می توان امیدوار بود 
تا به زودی چنین شرایطی فراهم شود. به رغم  تمام این مسائل 
اکنــون معاون فرهنگــی، معاون مطبوعاتی، رئیس ســازمان 
سینمایی، مدیرعامل ایرنا و… منصوب شده اند. چند مجموعه 
دیگر مانند معاون هنری نیز از طرف ما معرفی شده اند و اکنون 
منتظر اســتعلام ها هســتیم. ابتدا فکر می کردیم که این فرآیند 
کوتاه تر باشــد اما من این عذرخواهــی را بابت تأخیر معرفی 
افراد بدهکارم و امیدوارم به زودی مجموعه دوستان در دولت 

چهاردهم تکمیل شود«.
انتخاب معاون هنری تازه آنقدر به طول انجامید که محمود 
ســالاری، معاون هنری فعلی که آماده رفتــن از این معاونت 
است و وســایل خود را هم از محل کارش خارج کرده است، 
ناچار شد اعضای شورای سیاست گذاری هفدهمین جشنواره 
هنرهای تجســمی فجــر را منصوب کند. مدیــرکل هنرهای 
تجســمی وزارت فرهنگ و ارشــاد اسلامی هــم در این  باره 
توضیح داده است: »چون پروسه تعیین وضعیت مدیران وزارت  
فرهنگ در دولت چهاردهم از زمان مقرر تعیین شــده توسط 
وزیر طولانی تر شده اســت بر این اساس امکان درنگ بیشتر 
وجود نداشــت و در نهایت تصمیم به برگزاری جلسه شورای 

سیاست گذاری فجر هفدهم گرفتند.«
شــایعات و گمانه زنی ها از انتخاب نــادره رضایی به عنوان 
معاون هنری وزارت ارشــاد حکایت دارد. این در حالی است 
که او تا پیش از این هیچ تجربه ای در اداره امور هنری از جمله 
نهادهای مرتبط با تئاتر موســیقی و تجسمی ندارد و گویا تنها 
به عنــوان اینکه یک معاون زن در وزارت ارشــاد اداره امور را 
در دست گیرد از ســوی صالحی برای اداره معاونت هنری که 
یکی از پرچالش ترین معاونت های ارشــاد است، درنظر گرفته 

شده است.

وزیر ارشاد به جای رئیس سازمان سینمایی پاسخ پرسش های خبرنگاران را داد

رئیس خاموش

مستند جدیدی درباره زندگی شخصی مارچلو ماسترویانی 
همزمان با صد ســالگی یکی از نمادین ترین بازیگران تاریخ 
ســینمای ایتالیا در جشــنواره فیلم رم به نمایش گذاشــته 
می شود. فابریتزیو کورالو، کارگردان این مستند روزنامه نگار 
و کارشــناس تاریخ ســینمای ایتالیاســت. او برای رادیو 
تلویزیــون دولتــی Rai ایتالیا تعدادی فیلم مســتند درباره 

شخصیت های بزرگ سینمای ایتالیا ساخته است.

در حالی که شایعات فراوان و شــوکه کننده ای درباره فیلم آتی 
کریستوفر نولان دست به دست می شود، اخیراً گفته شده که این 
فیلم یک اثر خون آشامی است که در دهه ۱۹۲۰ روایت می شود و 
تام هالند پرآوازه در آن نقش آفرینی خواهد کرد. پیش از این مت 
دیمون بازیگری که در دیگر آثار نولان از جمله »اوپنهایمر« با 
وی همکاری داشته است به  عنوان بازیگر اصلی این فیلم بدون 

عنوان معرفی شده بود. 

از اوایل ماه آینده فیلمبــرداری فیلم جدید الخاندرو گونزالس 
ایناریتو با بازی تام کروز در بریتانیا شروع می شود. این پروژه که 
هنوز عنوانی ندارد، اولین فیلم انگلیسی زبانی است که ایناریتو 
پس از »بازگشــته از گور« می سازد. وی علاوه بر کارگردانی، 
تهیه کنندگی فیلــم را هم برعهده دارد و فیلمــش را بر مبنای 
فیلمنامه ای می سازد که سال ۲۰۲۳ همراه نیکلاس جیاکوبون 

و الکساندر دینلاریس نویسندگان »مرد پرنده ای« نوشته بود.

کروز برای ایناریتو بازی می کنداثر خون آشامی نولاناکران مستندی درباره ماستوریانی

دیدگاه: یادداشت سینمایی

سفری مفرح با پایانی خوش
نگاهی به نمایش جزیره لوءلوء 

سال گذشته و پس از اعلام رســمی بیماری آتیلا پسیانی 
یکی از موفق ترین و باسابقه ترین هنرمندان تئاتر و بزرگداشتی 
که در اردیبهشــت  ماه برای او ترتیب داده شد، گمان نمی  رفت 
کــه او به این زودی ما را ترک کنــد اما در ۱4 مهرماه ۱4۰۲ او 
در اثر همان بیماری مهلک ســرطان جان سپرد و درگذشت. 
ســتاره پســیانی با فعالیتی بیش از دو، ســه دهــه در عرصه 
بازیگری تئاتر و تصویر در ســالروز درگذشــت پدر خود آتیلا 
پسیانی به کار نیمه تمام او پرداخت و نمایش »جزیره لوءلوء« 
را برای اجرا در تماشــاخانه ایرانشهر آماده کرد و در اولین کار 
کارگردانی خود ضمن یادبودی برای آتیلا پسیانی فقید، تجربه 
کارگردانی را نیز آزمود تا شاید این مسیر را پررنگ تر ادامه دهد. 
به همین دلیل شــاید جزیره لوءلوء انتخاب کم ریسکی برای 
او باشــد که هر چند آغاز و شــروع آن با آتیلا پسیانی بوده و 
وخامــت حال او اجازه ادامه و بر صحنــه  آوردنش را نداد اما 
با بهره گیری از تجربیات کار با پدر و آشنایی با سبک و سیاق 
او به همراه اعضای خانواده اش فاطمه نقوی و خسرو پسیانی 
و همراهی دوســتانی که بازیگرانــی حرفه ای اند، بتواند اثری 
مقبول را ســاخته و پرداخته کند. اثری که با مضمونی ســاده 
و حتــی ابتدایی به نوعی همان حال و هوای او را به شــکلی 
ســمبلیک بیان می کند. جوانی جویای نام، ماجراجویانه در 
پی گنجی می رود که مرد رهگذری پیش از مرگش به او نقشــه 
راه را داده اســت. او کــه با مادرش در کافــه ای نزدیک بندر 
مشــغول به کار است، هیچگاه سرزمین های دور را ندیده و پا 
از آن منطقه بیرون نگذاشــته است. اما تصمیم می گیرد برای 
یافتن گنج به این ســفر پرخطر برود. بــرای عبور از دریاها با 
همکاری و همراهی دوســتان و دریانوردانی خبره و کارکشته 
به جســت وجوی آن ســرمایه و گنج، دل به خطر می سپارد و 
هر چند در این مســیر خیانت و جفا و جراحت می بیند اما با 
حســن نیت و پاکدلی عاقبت به گنج دست می یابد.  نمایش 
سبکی کمدی دارد تا بتواند بیش ازپیش با هر قشر از مخاطب 
ارتباط برقرار کند و البته خانوادگی هم باشــد. شــاید قصد و 
نیتی هم که ســتاره پسیانی برای ساخت این اثر داشته، همین 
بهانه  دورهمی خانوادگی و ســاعتی وقت گذرانی در کنار هم 
باشــد. حتی در داســتان نمایش هم ردّ پایی از انس و الفت 
خانوادگــی و تعلق خاطر به مهر و عشــق ایــن کانون گرم به 
روشــنی قابل دریافت است. با وجود طنز و لحظات کمیک 
و تمی فانتزی به خصوص حضور کاظم سیاحی در یک سوم 
پایانی که شیرین کاری ها به اوج می رسد و حضور ستاره های 
ســینما و حرفه ای های تئاتر در نمایشــی که پایان خوشی از 
دست یابی جوان به گنج و شکست دزدان دریایی و بدخواهان 
و بازگشتش به آغوش گرم مادر نیز دارد تا جای ممکن به اثری 
عامه پسند و مورد اقبال اکثریت علاقمندان به وجه سرگرمی 
تئاتــر و نمایش تبدیل شــده و رضایتمند اســت. اثری که نه 
اندیشه ورزانه و نه مدرن بلکه با متنی سفید و سیاه که عاقبت 
نیروهای خیر بر شــر پیروز می شوند همراه با طراحی دکوری 
عظیم از لنجی چوبی- آهنی که قطعات متحرک دارد و با تغییر 
و جابه جایی، چند منظوره قابل اســتفاده است، تلاش داشته 
فاخر باشــد اما با قصه ای محلی و بومی که قالبی افسانه ای 
نیز دارد و البته برداشتی از داستان جزیره گنج معروف است. 
ستاره پســیانی در اولین اثر کارگردانی خود و با وجود سال ها 
کسب تجربه در این هنر والا توانسته یادمان قابل قبولی برای 
آتیلا پســیانی بر صحنه بیافریند و بدون آنکه بخواهد خود را 
وارد پیچیدگی های متن و لایه های اجرایی کند، شــبی مفرح 
برای تماشاگرانش بسازد و به نظر می رسد در این هدف، ادای 
دینی به شکســپیر و کمدی های او نیز داشته است. هر چند 
اگر قصد او برای ادامه کارگردانی جدی باشد بدون شک  باید 
قدم های حرفه ای و خلاقانه تری در این مسیر بردارد و بیش از 

یک قصه گویی کودکانه، انتخابگر سوژه ها باشد.

نیلوفر ثانی
منتقد
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پیمان شوقی: معرفی رئیس جدید سازمان سینمایی که حسب 
کارنامه مدیریتــی اش می توان موافق یــا مخالفش بود؛ ولی 
فرصتی اســت برای تصحیح نگاه و آواربرداری از آسیب هایی 
گاهی سال هاســت بر این سینما فرود  که از ســر اهمال یا ناآ
می آیند و بــه حال امروزش کشــانده اند. همین هــا او را در 
موقعیتی قرار داده که اگر بــا اراده ای معطوف به اصلاح وارد 

تغییرات کلیدی شود، بتواند طرحی نو دراندازد.

شهرام مکری: مهم ترین مسأله پیش روی مدیریت سینما این 
اســت که بتواند حوزه هایی را تعیین تکلیف کند. یکی شــان 
وضعیت ممنوع الکاری خیلی از سینماگران است. نکته بعدی 
که بســیار مهم است، این است که ساختن فیلم در ایران نباید 
جرم تلقی شــود. به عبارت دیگر گرفتن پروانه ســاخت باید 
یك مزیت باشــد اما نگرفتن آن نباید جرم باشــد. اگر کسی 
نمی خواهد پروانه ساخت بگیرد باید مزیتی را از دست بدهد.

پرویز شهبازی: بدون مجوز فیلم  نمی سازم و از نظر سنی نیز 
حوصله ساختن فیلم آندرگراند )زیرزمینی( ندارم همچنین 
از اینکه برای خارج از کشــور فیلم بسازم تا به من بگویند 
تنکیو را هم دوســت ندارم پس سعی می کنم اینجا بمانم و 
بازخورد تماشاگر را بببینم. معتقدم باید همه پسند و البته در 
راستای تفکر خودمان فیلم بسازیم نه در خدمت سرمایه و 

فضای فکری تماشاگر.

بدون مجوز فیلم  نمی سازمتعیین تکلیف ابهاماتراه های پیش رو 

رائد فریدزاده در دنیای شگفت انگیز سینما به  عنوان ششمین 
رئیس سازمان سینمایی ایران گام به میدان می گذارد. او در برهه ای 
حساس و سرنوشت ساز بر کرسی نشسته است؛ زمانی که سینما 
به عنوان یــک هنر و ابزار بیان، نیازمنــد دگرگونی های بنیادی و 

بازنگری در رویکردهاست.
چالش ها و فرصت هایی که پیــش روی او قرار دارد، می تواند 

فصل جدیدی را در تاریخ سینمای ایران رقم بزند.
در گام نخست، فریدزاده باید به مساله سانسور توجه ویژه ای 
داشــته باشــد. ســینما در واقع، آینه ای اســت که حقیقت های 
اجتماعی، فرهنگی و سیاســی را به تصویر می کشــد. در ســایه  
محدودیت ها، آثار ســینمایی نمی توانند به عمق واقعیات دســت 
یابند. رئیس جدید باید با ایجــاد فضایی امن و آزاد، هنرمندان را 
ترغیــب کند تا بدون ترس از قضاوت، صــدای خود را به تصویر 
بکشــند. این اقدام نه تنهــا تنوع را به ســینما بازمی گرداند بلکه 

می توانــد به برقــراری ارتباطی صادقانــه و نزدیک تر با مخاطب 
کمــک کند.فریدزاده بــا تجربه ای که در برلین و وین به دســت 
آورده به خوبی می داند که جهانی ســازی ســینما تنها با برقراری 
ارتباطــات بین المللی امکان پذیر اســت. او باید به خلق پل هایی 
میان ســینماگران ایرانی و جهانی بپردازد. برگزاری جشنواره های 
مشترک و همکاری های سینمایی، می تواند به ارتقاء کیفی آثار و 
معرفی ســینمای ایران در عرصه جهانی کمک کند. آثاری که در 
آن ها قصه های ایرانی به زبانی جهانی روایت می شــود، می توانند 

شنیده شوند و به گنجینه های سینمای جهانی افزوده شوند.
در راســتای این اهــداف، حمایــت از ســینماگران جوان و 
نوظهور نیز از اولویت های فریدزاده خواهد بود. نسل جدیدی از 
هنرمندان با ایده های خلاقانه و نوآورانه در حال ظهور است. این 
هنرمندان باید با امکانات و حمایت های لازم، فرصت شکوفایی 
و خودبیانگری پیدا کنند. ایجاد کارگاه های آموزشــی و تســهیل 
دسترسی به منابع مالی می تواند به تحقق این هدف کمک شایانی 
کند. فریدزاده باید ببیند که چگونه می توان به ســینماگران جوان 
فرصتی برای پرواز داد و به آنها کمک کرد تا داســتان های خود را 
روایت کنند.کیفیت آثار سینمایی نیز مساله ای است که فریدزاده 

باید به آن توجه کند. ســینماگران باید تشــویق شوند تا به جای 
تولید انبوه آثار ســطحی بر روی پروژه های با عمق و ارزش تمرکز 
کنند. این مهم نیازمند ایجاد معیارهای سنجش مشخص و ارائه 
مشــاوره های حرفه ای است. ســرمایه گذاری در پروژه هایی که 
داستان های انســانی و اجتماعی را به تصویر می کشند، می تواند 

سینمای ایران را غنی تر و متنوع تر کند.
ســرانجام، فریدزاده باید روی تقویت ساختار داخلی سازمان 
ســینمایی تمرکز کند. یک مدیریت کارآمد و منسجم می تواند به 
بهبــود کیفیت خدمات و پاســخگویی به نیازهــای هنرمندان و 
مخاطبــان کمک کند. او باید به انتقادات و پیشــنهادات جامعه 
ســینمایی گوش فرا دهد و از این بازخوردها برای ارتقای ســینما 
استفاده کند. ســینمای ایران در آستانه یک تغییر و تحول است و 
رائد فریــدزاده با درک عمیق از چالش هــا و فرصت های پیش رو 
می تواند رهبری اثرگذار باشد. اولویت های او باید به گونه ای باشد 
که ســینما را نه تنها در ســطح داخلی تقویت کند بلکه به جهانی 
شــدن آن نیز کمک نماید. این تغییرات می توانند سینما را به قلب 
تپنده فرهنگ و هنر ایران تبدیل کنند، جایی که داســتان ها در آن 

روایت و انسان ها به یکدیگر نزدیک تر می شوند.

ســینمای ایران در ســال های گذشــته آن چنان گرفتار 
مصائب و مســائل بی شــمار بوده که فهرســت کردن شان 
توماری طولانی خواهد شد و حتی اگر اراده ای هم برای حل 
آنها از سوی سیاست گذاران ســینمایی وجود داشته باشد، 
نمی توان امید چندانی در کوتاه مدت داشت.  سینماگران هم 
آن قدر ناامید و بی انگیزه شــده اند که گویی این بیت از شعر 
رهی معیــری را پیش روی خود گذاشــته اند و از آن تبعیت 
می کنند: اگر نمی طلبی رنج ناامیدی را/ ز دوستان و عزیزان 

مدار چشم امید. 
نابودی ســینمای مســتقل، بها دادن مفرط به سینمای 
ایدئولوژیک، خــودی و غیرخودی کــردن و تنگ تر کردن 

مــدام همان دایــره خودی ها، کمبود ســالن 
سینما، امکانات بسیار اندک و عقب ماندگی 
تکنولوژیک سینماها، کنار گذاشتن و بایکوت 
خیلی از سینماگران، مبهم بودن سیاست های 
ســینمایی، فقدان ســرمایه گذاری حرفه ای، 
حاکم کــردن نگاه های ســلیقه ای معدودی 
سینماگر و غیرســینماگر و ده ها مسأله دیگر 
از جمله ســرفصل هایی هســتند که می توان 
ساعت ها درباره شان صحبت کرد. همه اینها 
سبب شده تا بســیاری از کاربلدها که عمری 
تجربه کسب  کرده اند از سینما فاصله بگیرند و 

یا عطای آن را به لقایش ببخشند.
ما ناامیدانْ از هــر نوع بهبودی اما، با ایجاد 
تغییراتِ اندک در حوزه فرهنگ و سینما باز هم 

کمی از ناامیدی مان کاسته می شود و می کوشیم تا حتی با همین 
یادداشــت های مطبوعاتی و رسانه های اجتماعی به متولیان و 
مدیران سقلمه ای بزنیم تا شاید کمی مسیر هموارتر شود. سینما 
می تواند صنعت پول ساز و پرکارکردی باشد اگر قدری نگاه های 
جزم اندیشانه و سلیقه ای از آن فاصله بگیرد و مدیران با وسعت 
مشــرب به مسائل و مشکلاتش بنگرند و گوش شنوایی وجود 
داشــته باشــد؛ از مداخلات بی جا پرهیز و از مشارکت بیشتر 
اهالی سینما اســتقبال کنند، نگاه ممیزانه را کنار بگذارند و به 
هنرمنــدان اعتماد کنند؛ نگاهی که در چند ســال اخیر عملا 
کنار گذاشته شــده بود و مسئولان ارشــاد عملا خود را قیم، 
ســرمایه گذار، تهیه کننده و ســناریونویس سینما می دانستند. 
صنعت بزرگی می شود اگر نااهلان دست از سر آن بردارند. هنر 
دولت چهاردهم باید همین باشد تا سینما را به خود سینماگران 
واگذار کند؛ نتیجه قطعا مطلوب و مرغوب خواهد بود.  از همه 
اینها بگذریم، دولت چهاردهم دســت کم با مدعایی که روی 

کاغــذ دارد و اراده  ای که )ظاهراً( برای ســنگ اندازی ندارد، 
می تواند دست به کارهای ماندگاری بزند که دستاوردهایش از 

بین  نرفتنی باشد.
واقعیت آن است همه انتقادهای بالا را قبول داشته باشیم یا 
نه، برای فیلم دیدن در سینما هم باید سالن سینما به قدر مکفی 
وجود داشته باشد و هم کیفیت استاندارد و به روز تا مخاطب به 
سینما رفتن ترغیب شود و صدالبته فیلم خوب ساخته شود. در 
کشور ما حتی یک سینما هم وجود ندارد که امکانات ده، پانزده 
سال پیشِ ســینماهای جهان را داشته باشــد. به  عنوان مثال 
سالن ســینمایی مثل »فرهنگ« که از قضا دولتی هم هست، 
فاقد کمترین کیفیت و استانداردهای روز چه در حوزه صدا و 
تصویر است؛ پرده بی رمق این سالن آن قدر کم نور و بی کیفیت 

است که چشم را می آزارد. 
سینما محملی است تا حتی اگر قرار است واقعیت محض 
را هم به تماشــا بنشــینیم، در زرورق رؤیا و انواع شگرد های 
سینمایی پیچیده شــده باشد، با کیفیت صدا و 
تصویر مثال زدنی؛ همه  چیز باید رویایی به نظر 
IMAX، Laser Pro�  برســد. این روزها در دنیا
و...   4DX  ،jection،Dolby Atmos، HFR

به کمک جذاب تر کردن هر چه بیشــتر تجربه 
تماشای فیلم آمده اند درحالی  که ما در کشورمان 
در این زمینه عقب افتادگی قابل توجهی داریم. 

نیازی به توضیح واضحات نیست که هزینه 
کردن برای ســینما از بین رفتن پول و ســرمایه 
نیست بلکه سرمایه گذاری بسیار پرسودی است 
که چرخه گســترده ای از تماشاگر تا سینماگر را 
دربر می گیــرد و در نهایت این صنعت و هنر را 
احیا می کند و همه خرســند خواهند شد؛ مگر 

آنکه چنین نخواهیم.

درباره حال وهوای امروز و اکنون سینمای ایران به  مناسبت آغاز به  کار رئیس جدید سازمان سینمایی

اولویت هایی که رئیس سازمان سینمایی در دولت چهاردهم باید مد نظر قرار دهد

دست از سر سینما بردارید، صنعت بزرگی می شود

صدای نویی که باید شنیده شود

دیدگاه: یادداشت سینمایی

سینمای کمیک ایران
 آیا سینمای ایران

شکوهش را بازپس  می گیرد؟

این  روزها شاهد سینمایی هستیم که روزگاری خالق 
جریان های پراهمیتی در جامعه بود اما اکنون تنها تبدیل 
به پایگاهی برای اکران فیلم های کمدی خالی از اندیشــه 
و آثار ایدئولوژیک شده اســت. این اتفاق پدید نمی آمد، 
مگر بــا مدیریت محمد خزاعی که با تهیه کنندگی فیلمی 
چون »قلاده های طلا« سال ها پیش جریان فکری خود 
را مشخص کرده بود. خزاعی با اقدامات خود در ۳  سال 
گذشــته، عامدانه یا غیرعامدانه موجب شد تا فاصله بین 
هنرمندان و مسئولان دولتی به بالاترین حد ممکن برسد.
به  هر حال ممنوعیت، سانسور و توقیف کلیدواژه های 
غریبی در ســینمای ایران نیست اما این کلمات هیچگاه 
به صورتی که در دولت متبوع ســیدابراهیم رئیســی رنگ 
عمل گرفت در سینمای ایران تئوریزه نشده بود. این اتفاق 
موجب شد تا تنی  چند از سینماگران مستقل باقی مانده که 
تا پیش از این به جریان حداقلی از اکران در مؤسسه هنر و 
تجربه هم رضایت داشتند، عطای اکران عمومی آثار خود 
را به لقایش ببخشند و با پذیرفتن برچسب زیرزمینی بودن 
به خلق فیلم خود بپردازند. همین موضوع سبب شد تا در 
اتفاقی نادر شاهد درخشش سینمای غیررسمی ایران در 

فستیوال های جهانی باشیم.
اما وضعیت ســینمای جریان رسمی تعریف چندانی 
نــدارد. در واقع به جز چنــد فیلم کمدی کــه بر مبنای 
آمار و ارقام با اســتقبال خوبی از سوی مخاطبان مواجه 
هستند، آثار دیگر مورد توجه نبوده و تنها روی کاغذ اکران 
می شــوند. در واقع سینمای جریان رسمی ایران، کارکرد 
اجتماعی خود را از دست داده و تبدیل به سرگرمی صرف 
شده است. در این شرایط اگر هدف سیاست گذاران دولتی، 
بازگشــت به مسیری باشد که ســینمای ایران در گذشته 
نه چندان  دور و با فیلم ســازانی چون عباس کیارستمی و 
اصغر فرهادی طی کرده اســت، مهم ترین وظیفه سازمان 
ســینمایی، برگرداندن حس اعتماد ســینماگران است تا 
بی واهمه از احتمالاتی که ممکن اســت موجب توقیف و 
سانسور شدید اثر آنها شود به ساخت فیلم خود بپردازند و 
اطمینان داشته باشند که سیستم انعطاف پذیری لازم برای 

تماشای آثار آنها روی پرده نقره ای اکران را دارد.
البته این مهم پدیــد نمی آید، مگر با برقراری فرآیندی 
تازه در سینما که ممنوعیت و سانسور پیش از خود را تغییر 
دهد. شــاید صدور پروانه نمایش و آغــاز اکران عمومی 
فیلمی چون »قاتل و وحشی« حمید نعمت الله که حتی 
پروانه ســاخت خود را نیز از این سیســتم دریافت کرده، 
یکی از اقداماتی باشد که این حس اعتماد را به سینماگران 

بازمی گرداند. 
علاوه  بر این، اکنون با ممنوع از فعالیت شدن تعدادی 
از مهم تریــن بازیگران و عوامل ســینمای ایران، شــاهد 
اعمــال یکی از دشــوارترین مجازات ممکــن برای این 
هنرمندان و مخاطبان آنها هستیم. اتفاقی که با هیچ منطق 
حقوقی و قضایی سازگار نیست و باید تدبیری برای توقف 
آن اندیشــیده شود. در واقع این موضوع یکی از مهم ترین 
چالش هــای رائد فریدزاده در قامت ریاســت ســازمان 

سینمایی است که باید از پس آن بر آید. 
تاریخ برگزاری جشــنواره جهانــی فیلم فجر نیز یکی 
دیگر از موضوعاتی اســت که باید برای آن تصمیم گیری 
صورت گیرد. این جشــنواره که در دولت حسن روحانی 
جواز حضور در جمع جشــنواره های مورد تأیید فیاپف را 
گرفته اســت با تغییر تاریخ برگزاری آن در ۳  سال گذشته 
در خطر حذف از این فهرســت قرار دارد. باید دید که در 
دوره جدید، رئیس سازمان ســینمایی برای برگزاری این 

جشنواره چه تصمیمی را اتخاذ می کند.
در نهایــت باید گفت که اهالی ســینما نیاز به کمی 
اکســیژن برای نفس کشــیدن دارند تــا بتوانند خود را 
با جامعه پیرامونشــان هماهنگ کننــد. این مهم پدید 
نمی آید، مگر با انعطاف پذیری سیستم دولتی برای دوری 
از حذف سینماگرانی که اندیشه ای متفاوت دارند اما در 
عین  حال عاشــق ایران هســتند و برای تعالی مردم این 
ســرزمین تلاش می کنند. در صورت محقق شدن این 
اتفاق، می توان دوباره امیدوار بود که شور و شوق گذشته 

به سینمای ایران بازگردد.

تبسم کشاورز
روزنامه نگار

سهام الدین بورقانی
روزنامه نگار

حامد قریب
روزنامه نگار

باشگاه جوانان کارگزاران سازندگی ایران سازندگی جوان
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گزارش تصویری

عبدالله بن ســعود ، سفیر عربســتان از بیمارستان 
آیت الله هاشــمی رفسنجانی به میزبانی فاطمه هاشمی 
بازدید کرد. این بیمارســتان دارای بخش های بســتری 
زنــان، مردان، کودکان و بخش های ویژه و پاراکلینیکی 
شــامل؛ICU ،CCU ،NICU اتاق عمــل، همودیالیز، 
تالاسمی، شــیمی درمانی، زنان و زایمان، پرتودرمانی، 
فیزیوتراپی، تصویربرداری، آزمایشــگاه، کلینیک های 
تخصصی و فوق تخصصی اســت که چنــدی پیش با 

حضور رئیس جمهور به بهره برداری رسید.

بازدید سفیر 
عبدالله بن سعود در بیمارستان آیت الله هاشمی 

گروه اجتماعی: محمدرضا ظفرقندی،  وزیر بهداشــت دیروز 
اعلام کرد که سهمیه های کنکور بازبینی و بازنگری می شود. او 
که در جمع خبرنگاران حضور داشت، اظهار کرد که؛  » پذیرش 
دانشجویی چه در وزارت بهداشــت و چه در وزارت علوم در 
شورای انقلاب فرهنگی مطرح شده و رئیس جمهور نیز روی 
آن نظر داشتند و قرار شد که با محوریت وزارت علوم و وزارت 

بهداشت این سهمیه ها بازبینی و بازنگری شود.«  
او ادامه داد که؛  » اعتقاد داریم این سهمیه ها در طول زمان، 
افزایشــی بوده و در برخی رشته ها، پذیرش سهمیه ای دو سوم 

بوده است.«  
۸ مهر ماه امسال بود که؛ رئیس جمهور نسبت به بازنگری 
و ساماندهی سهمیه های کنکور ضرب الاجل ۳ ماهه داد. در 

این دستور که خطاب به وزارت علوم، سازمان 
ملی ســنجش، وزارت بهداشــت، دانشــگاه 
آزاد اسلامی، کمیســیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شــورای اســلامی و شــورای عالی 
انقلاب فرهنگی بود، آمده که؛  » وزارت علوم، 
تحقیقات و فناوری موظف حداکثر است ظرف 
مدت ۳ ماه با همکاری ســازمان ملی سنجش 
و ارزشــیابی نظــام آمــوزش کشــور، وزارت 
بهداشت درمان و آموزش پزشک،ی دانشگاه 
آزاد اســلامی و  کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شــورای اسلامی نســبت به بازنگری 
تمامی سهمیه های سنجش و پذیرش دانشجو 
اقدام و طرح تفکیک استانی سهمیه ها را جهت 
تصویب شورای عالی انقلاب فرهنگی و اجرا از 
سال ١٤٠٥ به ستاد علم و فناوری دبیرخانه این 

شورا پیشنهاد نماید.«
آمار هــای زیادی از وضعیــت تبعیض آمیز 
سیســتم آموزشــی و تاثیر هــای مســتقیم و 
غیرمســتقیم آن بر وضعیــت کیفیت تحصیل 
دانش آمــوزان وجــود دارد؛ و از طــرف دیگر 
بــه نظر می رســد با توجه بــه اعــداد و ارقام 
ســهمه های تبعیض آمیز کنکور و بعد از آن نیز 
شیوه های سهمیه ای اســتخدام و به کارگیری 

نیروی انسانی بر اساس معیار های غیراستاندارد به مرور زمان 
انگیزه میان جوانان از بین رفته است چرا که همواره مسیر هایی 

جایگزین و سرراست به غیر از مسیر های معمول وجود دارد.
آخرین آمار رســمی ارائه شده از سوی رئیس مرکز سنجش 
آمــوزش و پرورش دربــاره وضعیت تحصیلــی دانش آموزان 
به این شــرح است: »در رشــته علوم تجربی، میانگین معدل 
دانش آموزان از ۱۱.۲۳ ســال گذشــته به ۱۲، رشــته ریاضی 
فیزیک از ۱۰.7۹ به ۱۱.۸۲ و در علوم انسانی از ۸.7۵ به ۹.۱۳ 
رسیده است. معدل میانگین در مجموع سه رشته از ۱۰.۲۳ به 
۱۰.۸۹ صدم رســیده و ۵۵ صدم در مجموع سه رشته ارتقای 

نمره صورت گرفته است.« 

 Wرتبه های برتر
هر سال اعلام می شود که چه سهمی از رتبه های برتر کنکور 
مربوط به مدارس خاص هستند و چه تعدادی از آنان به مدارس 
معمولی تعلق دارند. چندی پیش اعلام شــد که؛ »بررسی نوع 
مدارس در ۳ گروه اصلی آزمایشــی کنکور امســال هم نشان 
می دهد که باز دســت برتر با دانش آموزانی بوده که در مدارس 
سمپاد و تیزهوشان درس خوانده اند به طوری  که 7۳ درصد از 
برترین های این سه گروه را سمپادی ها تشکیل داده اند. جالب 
اینجاست که در گروه علوم تجربی حتی یک نفر هم از مدارس 

غیرســمپادی ها وجود ندارد! در حالی که سهم این مدارس در 
دو گروه ریاضی و علوم انسانی 6۰ درصد بوده است.«

در تمام این ســال ها بحث کیفیت پایین آموزش در مدارس 
دولتی و ســهم اندک آن ها در میان برترین های کنکور همیشه 
مورد نقد بوده است، اتفاقی که امسال هم با در نظر گرفتن سهم 
7 درصدی از بین ۳۰ نفر برتر نشان می دهد که واقعا این مدارس 
نتوانســته اند، آن طور که انتظار می رود ،سهم قابل توجهی را 
در کنکور داشــته باشــند. وضعیت در مدارس نیمه دولتی هم 
همین اســت به طوری که در مجموع ۳ گروه آزمایشــی علوم 
ریاضی، تجربی و علوم انســانی تنها دانش آموزان دو مدرسه 
نیمه دولتی توانسته بودند در میان برترین ها قرار بگیرند. سهم 
اندکی که نشــان می دهد حتی حضور در میــان نیمه دولتی ها 

هم شــانس بیشــتری از آنچه در مدارس دولتــی وجود دارد، 
در اختیــار دانش آموزان قرار نمی دهــد. اتفاقی که می طلبد تا 
مســئولان آموزش وپرورش یک بار برای همیشه فکری برای 
این داشته باشند؛ چراکه طبیعتا بخش قابل توجهی از جمعیت 
دانش آموزی در مدارس دولتی تحصیل کرده و از ســوی دیگر 
این مدارس سهم قابل توجهی را در استان های محروم از حیث 
بار آموزشی در دوره متوسطه برعهده دارند اما سهم کمتر از ۱۰ 
درصدی این مدارس در برترین های کنکور نشان می دهد عملا 
شانس قرارگیری آن ها در میان برترین ها به  شدت پایین است.

همچنیــن مســاله غیرقابــل انکار آن اســت کــه بعد از 
سمپادی ها، این دانش آموزان غیرانتفاعی هستند که می توانند 
سهم بیشــتری را از ســفره برترین های کنکور داشته باشند. 
اتفاقی که بار دیگر این مهم را یادآور می شــود که برای رسیدن 
به رتبه برتر کنکور که مجوز تحصیل در رشــته و دانشگاه برتر 
کشور خواهد بود، نمی توان خیلی به تحصیل در مدارس دولتی 
و نیمه دولتی دلخوش کرد و عملا شــانس قبولی از طریق این 
مدارس بــا در نظر گرفتن جمعیت دانش آموزی آن ها به حدی 
پایین و شــاید غیرممکن باشد. موضوع مهم دیگری که شاید 
توجه به آن خالی از لطف نباشــد این اســت کــه در میان ۳۰ 
داوطلب برتر در ۳ گروه آزمایشی یاد شده ۱۰ نفرشان از تهران 
بوده اند که از این میان نیز 6۰ درصدشان را سمپادی ها تشکیل 

داده اند و 4۰ درصد دیگر نیز غیرانتفاعی هســتند؛ یعنی عملا 
حتی یک برگزیده نیز از مدارس دولتی در استان تهران نتوانسته 
بود خــودش را در میان برترین های این ۳ گروه برســاند. این 
مســاله قطعا لزوم آسیب شناسی نسبت به کیفیت این مدارس 
را در استان بیش از پیش می کند؛ چراکه قطعا وقتی داوطلبی 
نتواند از مدارس دولتی در پایتخت کشور در میان برترین ها قرار 
بگیرد، معنایش آن است که راه برای داوطلبان دیگر استان ها به 

مراتب سخت تر خواهد بود.

 Wسهم دهک های پایین تقریبا هیچ
مســاله مهم این اســت که ۳۰ نفر برتر کنکور یعنی نفرات 
۱ تا ۱۰ گروه های آزمایشــی انســانی، تجربــی و ریاضی تنها 
ملاک هــای قضــاوت درباره تاثیــر کیفیت و 
عدالت آموزشی برای ورود به دانشگاه نیستند. 
سال ۱4۰۲ بود که ایمان افتخاری، عضو حقیقی 
شــورای عالی انقلاب فرهنگی اعلام کرده که: 
»آمار ما درخصوص سهم دهک اول جامعه از 
۳۰۰۰ رتبه برتر کنکور ایران نشان می دهد که این 
سهم برای دهک اول جامعه ۰.۲ درصد است. 
از سوی دیگر در کشور ما نزدیک به ۵۰ درصد 
صندلی های دانشــگاه در۳۰۰۰ رتبه برتر کنکور 

سهم دهک دهم است.«
او ادامه داد: »در دهک های پایینی ما اتفاق 
عجیبی دیده می شود؛ در این دهک ها وضعیت 
ورودی کنکــور بغرنــج و نامطلوب اســت و 
راهی برای توجیه کردن ندارد. در واقع نگرانی 
درخصوص شانس بسیار بسیار پایین این افراد 
برای تربیت فرزندان در نســل بعدی که نقش 

مهمی در کشور ایفا می کنند، وجود دارد.«

 Wمارپیچ سهمیه ها
در سیســتم کنکور کشــور ســهمیه های 
رســمی وجود دارد که بر نتیجه اکتسابی افراد 
تاثیــر می گذارد. مثل ســهمیه ایثارگران ۲۵ و 
۵ درصدی، ســهمیه اعضای بسیج، فرزندان 
اعضای هیات علمی، ســهمیه رزمندگان و... اما یک سری 
ســهمیه های غیررســمی نیز وجود دارد که بــه خصوص در 
دانشــگاه هایی مثل فرهنگیان یا دیگر موسسات آموزش عالی 
که مراحل گزینش دانشــجو را نیز دارند، اعمال می شود. این 
ســهمیه های غیررسمی معیار و شــاخص خاصی ندارد و به 
بررســی افکار و اعتقادات دانشجو می پردازد. شاخص هایش 
قابل تفســیر موسع اســت و به سلیقه سیاســتگذاران بسیار 

بستگی دارد.
آزمون های اســتخدامی و مراحل اسخدامی در سازمان ها 
و وزارتخانه های دولتی نیز ســهمیه های ایثارگران، جایگزینی 
فرزند با پدر و ... وجود دارد. یکســری قوانین و ســهمیه ها 
هم نانوشته است. مثلا برای استخدام در یک سازمان دولتی، 
قانونی برای عضویت در نیروی بســیج وجــود ندارد. اما این 
عضویت برای داوطلب امتیاز محســوب می شود. برای درک 
بهتر این مطلب، توصیه می شــود درباره داوطلبان استخدام در 

آموزش و پرورش با کد ۱۹ مطالعه صورت بگیرد.
با وجود تمام این ســهمیه های نوشته و نانوشته، جوانی که 
از سیستان و بلوچستان شروع می کند و به نقاط بالا می رسد، 
یک استثناء اســت و نه قاعده. احتمالا جوانی که در مناطق 
محروم است یا به نظر خودش نمی تواند از مارپیچ سهمیه های 
نوشته و نانوشته عبور کند، انگیزه ای هم برای ادامه دادن ندارد.

وزیر بهداشت می گوید: پذیرش سهمیه ای در دانشگاه ها افزایشی بوده و باید مورد بازنگری قرار گیرد

پیگیری وزیر

 

ســتار هاشــمی، وزیر ارتباطات گفت: گزارش وضعیت 
اینترنت در قالب گزارشی به شورای سران ارایه شده است. 
دلایل به روایت آمار نشــان می دهد که ادامه این روند به 
مصلحت نیست و چالش های جدیدی برای کشور ایجاد 
کرده اســت، ما  موضوع رفع فیلتر را با جدیت دنبال می 
کنیم چرا که از طرفی وعده رئیس جمهور و دولت بوده و 

از طرفی موضع رسمی دولت است. 

ابوالفضل نیکوکار،  معاون اجتماعی و پیشگیری دادگستری 
با بیان اینکه مجوز جدید برای اتباع صادر نمی شود، گفت: 
مطابق اطلاعات و آمار اداره کل اتباع استانداری تهران، یک 
میلیــون و ۲۰۹ هزار و ۹ نفر تبعه مجــاز و ۳۰۳ هزار و ۲۵۲ 
تبعه غیرمجاز در اســتان تهران ساکن هستند. هزار و ۲4۵ 
تبعه افغانســتان در زندان های استان تهران محبوس هستند 

که جرم 4۲۳ نفر از آنها سرقت است.

مرکز رسانه قوه قضاییه اعلام کرد که؛  با توجه به میزان بالای 
فوتی هــا و پیگیری پرونده، حکم اعــدام چهار متهم اصلی 
پرونده مسمومیت های ناشی از مصرف مشروبات الکلی در 
استان البرز اجرا شد. احکام اجرا شده مربوط به پرونده تهیه 
و توزیع گسترده مشروبات الکلی در ۲6 خرداد سال ۱4۰۲ در 
کرج اســت که منجر به فوت ۱7 نفر همچنین مسمومیت و 

آسیب متعدد جسمانی ۱۹۱ نفر شده بود.

اجرای حکم مجوز جدید صادر نمی شودبا جدیت دنبال می کنیم 
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کارنامه: خاطرات هاشمی 1380

جمعه 2 شهریور  
فضاى هیجان بر کشور

تا شــب در لالان بودیم.کمی در ارتفاعات 
قدم  زدیم و کانال های پــرورش ماهی قزل آلا 
را دیدیــم. محســن، ]رئیــس هیات مدیره و 
مدیرعامل شــرکت مترو[ گفت، روز سه شنبه 
آینده بخشی از خط یک متروی تهران، افتتاح 
می شود. شــب، میهمان اخوی محمود بودیم. 
عصر بچه ها ســرگرم تماشــای مسابقه فوتبال 
ایران و عربســتان بودند کــه دو بر صفر به نفع 
ایران تمام شــد؛ فضای هیجان بر کشور حاکم 

است. 
اکثر وقتم، صرف مطالعــه  کتابی جدید در 
مورد روابط آمریکا و ایران از شهریور ۱۳۲۰ به 
بعد شد. دفتر مطالعات ]سیاسی و بین المللی[ 
وزارت امورخارجه با اســتفاده از اسناد وزارت 
امورخارجــه آمریــکا که اخیراً انتشــار یافته، 
منتشر کرده اســت؛ نکات قابل توجهی دارد و 
بخشــی از آن برایم تازگی داشت. آخر شب به 
منزل آمدیم. گزارش ها ]و اخبار[ را از  کامپیوتر 

دیدم و ساعت ۱۲ شب خوابیدم؛ گرم است.

شنبه 3 شهریور 1380    
مذاکره با مرعشى در مورد سفر کرمان

آقای ]حسین[ مرعشی، ]نماینده کرمان[ 
آمد. در مورد برنامه سفر کرمان مذاکره  کردیم. 
آقای کاظم استادی با نامه ای از پدرش ]آقای 
رضا اســتادی مقدم[ آمد. کتابی بــرای تاریخ 
انقلاب نوشته است؛ توضیحاتی داد و خواستار 
نوشــتن مقدمه توسط من شــد. گفتم بررسی 
می کنم، اگر کتاب خوب باشــد، می نویسم. با 
مصاحبــه با تعدادی از نیروهای مبارز و آوردن 
خاطرات و اظهارات آنها، مطالب خوبی تنظیم 

کرده است. 
آقای ]محمدحســن[ قلی، نماینده سابق 
الیگودرز آمد. از مشکلات زندگی و بی خانگی 
در تهــران شــکایت  کرد و گفــت، می خواهد 
به خاطر مشکلات به الیگودرز برگردد. گفتم به 

محسن در ]شرکت[ مترو مراجعه کند. 
عصر، آقای ]موســی هاشمی[ گلپایگانی، 
ســفیر جدید در بلاروس آمد. مشــورت  کرد. 
قبلًا سفیر ایران در اُزبکســتان بوده. بلاروس 
به خاطر مخالفت با توســعه ناتو به سوی شرق 
با ایران اشــتراک نظــر دارد. آقــای ]یدالله[ 
رحیمیان از اصفهان آمد. اوضاع شهر و وضع 
حوزه هــا و علمــا را گفت و در مــورد مصوبه 
مجمع ]تشخیص مصلحت نظام[ در خصوص 

اصلاحات ارضی زمان شاه، صحبت شد. 
امروز فلســطینی ها با حمله بــه یک مرکز 
نظامی اسرائیل در جنوب غزه، سه نفر نظامی 
را کشــته و جمعی را زخمی  کرده اند. اسرائیل 
مقابله به مثــل را آغاز کرده اســت. بعضی از 
تُندروهای صهیونی از جنگ صحبت می کنند. 
در اخبار رســانه های امروز داخل و خارج، 
اظهار تعجب از بحث های مخالفت آمیز و تُند 
مجلس در مورد کابینه سپس رأی موافق به تمام 

وزرا]ی پیشنهادی[ زیاد است. 
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از نخستین جلســه گروه بریک که حالا 
دیگــر بریکــس نامیده می شــود ۱۵ ســال 
می گــذرد؛ روزی که نمایندگان کشــور های 
برزیل، روسیه، هند و چین در روسیه گردهم 
آمدنــد تا درباره بهبــود وضعیت اقتصادی و 
اصلاح نظام مالی جهان سخن بگویند. ایران 
از سال گذشته همزمان با حضور و سخنرانی 
ابراهیم رییســی، رییس دولت ســیزدهم در 
این اجلاس رســما به این گروه پیوسته است 
و رییس جمهور ایران امســال برای نخستین 
بار بــه عنوان عضو بریکس در محل اجلاس 
آن حضور دارد. ســازندگی به همین بهانه به 
بخشی از تاریخچه این گروه و تغییرات آن در 

سال های اخیر پرداخته است.
 
 W ایده آمریکایی- انگلیسی

بریــک، نماد تغییــر قــدرت اقتصادی 
جهانی بــه دور از اقتصادهای توســعه یافته 
اســت که حالا گسترش یافته، ۱۵ اجلاس را 
پشت سر گذاشــته و شانزدهمین اجلاس آن 
هم در کازان روســیه در حال برگزاری است. 
ایده اولیه تشــکیل گروه بریک )بریکس( به 
زمانــی برمی گردد که یک گروه تروریســتی 
القاعده با ربودن چهار هواپیما، مرکز تجارت 
جهانــی را هدف قــرار داد و جورج بوش در 
راس ایــالات متحده امریــکا به بهانه جنگ 
علیه تروریســم حمله به افغانســتان و عراق 
را در دســتور کار خود قــرار داد. در آن زمان 
مؤسسه سرمایه گذاری »گلدمن ساکس« به 
منظور پیش بینی وضعیت اقتصادی جهان و 
قدرت های برتــر آن در نیم قرن آینده این ایده 
را مطرح کــرد. »گلدمن ســاکس« یکی از 
بانک های سرمایه گذاری چندملیتی آمریکایی 
است که سابقه تاسیس آن به بیش از یک ونیم 
قرن پیش برمی گردد. جیم اونیل، اقتصاددان 
ارشــد این شــرکت در مقاله ای تحت عنوان 
»ســاختن اقتصاد جهانی بهتر- بریک« بر 
توان بالقوه کشورهای برزیل، روسیه، چین و 
هند بــرای فعالیت اقتصادی در کنار یکدیگر 
به عنوان قدرت های اقتصادی نوظهور تاکید 
کــرده بود. او در آن مقالــه تحلیلی پیش بینی 
کرده بود که در ســال های ۲۰۰۱ و ۲۰۰۲ میزان 
رشــد تولید ناخالص داخلی در اقتصادهای 
بازارهای نوظهور از همین شــاخص در میان 
کشــورهای گروه 7 بیشتر خواهد شد. اونیل 
با قرار دادن حرف نخســت نام این کشورها 
در ســرتیتر مقاله خود در روزنامه اقتصادی، 
»بریک« را به عنوان نام این گروه پیشــنهاد 
کــرده بود. او همچنین در آن مقاله با اشــاره 
بــه اینکه در پایان ســال ۲۰۰۰ تولید ناخالص 
داخلــی کشــورهای بریک بــه دلار آمریکا 
براساس برابری قدرت خرید، سهمی حدود 

۲۳.۳ درصد از تولید ناخالص داخلی جهان 
بود، پیش بینی کرده بود که در ۱۰ ســال آینده 
وزن کشــورهای بریک به ویژه چین در تولید 
ناخالــص داخلــی جهانی افزایــش خواهد 
یافــت و مســائل مهمــی را در مــورد تأثیر 
اقتصادی جهانی سیاســت های مالی و پولی 
در کشــورهای BRIC مطــرح خواهد کرد. 
پیش بینــی دیگر جیم اونیل دربــاره تبدیل 4 
اقتصاد نوظهور تا ســال ۲۰۵۰ به قدرت های 
برتــر اقتصادی جهان بود؛ نقطه نظری که در 
نهایت این کشــورها را بــرای همکاری های 
بیشــتر مورد تشــویق قرار داد. جیم اونیل، 
ملیتی بریتانیایی دارد و بین ســال های ۲۰۱۵ 
تا ۲۰۱6 به عنوان وزیر خزانه داری بریتانیا در 
دو دولــت دیوید کامرون و تــرزا می فعالیت 
کرده است. نکته جالب اینکه؛ در حال حاضر 
گروهی که در مقابل قدرت اقتصادی جهان 
غرب با محوریت اروپا و امریکا قد علم کرده 
اســت، هویت خود را از یک فرد بریتانیایی 
همچنین از یک شرکت چند ملیتی آمریکایی 

وام گرفته است. 

 W روند تشکیل بریک
وزرای امــور خارجهٔ کشــور های برزیل، 
روســیه، هند و چیــن در شــصت ویکمین 
اجلاس مجمع عمومی ســازمان ملل متحد 
که سال ۲۰۰6 در نیویورک برگزار شد، گردهم 
آمدند و گفت وگو هــای مقدماتی در این باره 
آغاز شد. اجلاس که تمام شد، رهبران ارشد 
بریک برای محکم کردن پایه های شکل گیری 
ایــن گروه 4 نشســت دیپلماتیــک دیگر در 
یکاترینبورگ سائوپائولو، ژاپن و لندن برگزار 
کردند. نخستین جلســه رسمی این گروه ۱6 
ژوئــن ۲۰۰۹ در یکاترینبورگ روســیه برگزار 
شــد و لوئیس ایناسیو لولا داسیلوا،  دمیتری 
مدودف،  منموهن ســینگ و هــو جین تائو 
برزیل،  نماینــدگان کشــور های  به عنــوان 
روســیه، هند و چین در آن حضور داشــتند. 
عمده گفت و گو ها در آن نشســت حول محور 
روش های بهبود وضعیت اقتصادی، اصلاح 
نظام مالی جهان سپس برقراری روابط پولی و 
تجاری نزدیک با یکدیگر و ایفای نقش مؤثر 
و بیشــتر در امور اقتصادی جهان بود. در آن 
زمان هنــوز آفریقایی جنوبی به عضویت این 
گروه در نیامده بود و در ســال ۲۰۱۰ با دعوت 
چین به این گروه پیوســت بنابراین از آن زمان 
به بعد بریک به بریکس تغییر نام داد. این واژه 
مخفف نام انگلیسی ۵ کشور برزیل، روسیه، 
هند، چین و آفریقای جنوبی اســت. این ۵ 
کشــور دارای اقتصاد بزرگ و در حال رشــد 
ســریع، جمعیت زیاد و منابع طبیعی فراوان 
هســتند که آنها را از سایر کشــورها متمایز 
می کند ضمــن اینکه نفوذ قابــل توجهی در 
مناطق جغرافیایی خود دارند بنابراین خواستار 
ایفای نقش بیشــتر در امور جهانی هستند. 
حالا دیگــر بریکس با گذشــت بیش از ۱۵ 

سال از تشکیل آن از یک اصطلاح اقتصادی 
به یک روند سیاسی- اقتصادی تغییر شکل 
داده اســت که قصد تغییــر در نظم جهانی را 
دارد. کشــورهای عضو در این ۱۵ ســال با 
برگزاری نشســت های منظم سالانه و ایجاد 
نهادهایی مانند بانک توســعه جدید، تقویت 
موقعیت کشورهای در حال توسعه در عرصه 
بین المللی را دنبال کرده اند و از ابتدای ۲۰۲4 
با اضافه شدن 6 کشور دیگر از جمله ایران به 

آن ۱۱ عضو دارد. 

 Wموضع مبدع ایده بریکس 
پس از 20 سال 

حالا با گذشــت بیش از دو دهه از ابداع 
اصــطلاح بریک این گروه بــه دنبال انفصال 
از دلار بــه عنوان ارز معیار تجارت بین المللی 
و تشــکیل واحــد پولــی مشــترک در میان 
کشورهای بریکس است. لولا داسیلوا، رئیس 
جمهوری برزیل نخستین بار از این ایده سخن 
گفته و پیشــنهاد کرده بود؛ کشورهای عضو 
بریکس به دنبال شکل  دادن ارز مشترک خود 
باشــند. این ایده  ها از نظر جیم اونیل چندان 
جذاب نیســت. او تابستان ســال گذشته در 
گفت وگویی ویدیویی با کانال خبری 4 لندن، 
ایــده حذف دلار را ایده ای مســخره خواند و 
گفت: »وقتــی چنین چیزهایی را می شــنوم 
خیلــی جلوی خــودم را می گیــرم که قهقهه 
نزنم.« از نظــر او ایده شــکل گیری یک ارز 
مشــترک برای کشورهای بریکس »به شدت 
غیرممکن« اســت. او به فایننشال تایمز هم 
گفته بــود: »این واقعا مضحک اســت، آنها 
می خواهند یک بانک مرکزی بریکس ایجاد 
کنند؟ چگونه می خواهند چنین کاری را انجام 
دهند؟ معلوم است که غیرممکن خواهد بود. 
من نمی دانم کــه آنها می خواهنــد به چیزی 
برســند؟ نقش دلار در اقتصاد جهانی ایده آل 
نیست. شما با اقتصادهایی روبه رو هستید که 
باید در راستای منافع ایالات متحده رفتار کنند 
و هر تصمیمــی که فدرال رزرو ایالات متحده 
می گیرد بر اقتصاد آنها تاثیرگذار است اما با این 
حال نمی توان از ایده حذف دلار سخن گفت 

چراکه چنین چیزی غیرممکن است«.
در حال حاضر دو کشــور عضو بریکس، 
عضویت دائم شــورای امنیت را دارند و ســه 
کشــور دیگر داعیه عضویت دائم در شورای 
امنیت و اصلاح ساختارهای سیاسی و مالی 
جهانی را دارند. مســاحت کشورهای عضو 
بریکــس مجموعــاً ۳۹.746.۲۲۰ کیلومتر 
مربع و جمعیت کل آنها حدود ۳.۲۱ میلیارد 
یا حدود ۲6.7 درصد از سطح زمین و 4۱.۵ 
درصــد از جمعیــت جهان اســت. برزیل، 
روســیه، هند و چین جزو ۱۰ کشــور بزرگ 
جهان از نظــر جمعیت، مســاحت و تولید 
ناخالص داخلی هســتند و در سال ۲۰۲۲ این 
۵ کشور حدود ۲6.۲ درصد از تولید ناخالص 

جهانی را به خود اختصاص داده اند.

تاریخ تلاش برای تغییر
به مناسبت نخستین حضور ایران به عنوان عضو در بریکس 

نیره خادمی
گروه تاریخ

تقویم

شاعر،  حالت  ابوالقاســم 
پژوهشــگر،  نویســنده، 
روزنامه نگار و مترجم است 
که نام و یادش با نوشــتن 
تنها »طنز« گره خورده  نه 
اســت که یادآور نخستین 

سرود جمهوری اسلامی ایران هم هست. براساس 
اطلاعات شناسنامه در سال ۱۲۹۲ به دنیا آمده بود 
اما می گفت سال ۱۲۹۸ در تهران به دنیا آمده است 
و سوم آبان سال ۱۳7۲ هم از دنیا رفت. او سال ها 
با زبان و قلم طنز خود به انتقاد از مسایل مختلف 
جامعه پرداخت و برای مجله هایی چون »توفیق« 
و »گل آقا« ســرود و طنز نوشت. حالت در سال 
۱۳۱7 وارد مطبوعات شد و بحر طویل های خود 
را بــا امضای هدهد میرزا نوشــت. اشــعارش را 
هم با اسامی مســتعاری همچون خروس لاری، 
شــوخ، فاضل مآب و ابوالعینک در مجله معروف 
فکاهی »توفیق« چــاپ می کرد.ع لاقه او به طنز 
و طنازی بــه قدری بود که پس از انقلاب اسلامی 
با وجود  کهولت ســن، همکاری بــا مجله گل را 
ادامه داد. ابوالقاسم حالت درباره اولین شعری که 
سرود،  گفت:»روزی در مدرسه با یکی از دوستان 
همکلاســم قهر کرده بودم و چون خیلی نسبت به 
هم صمیمی بودیــم بالاخره طاقت نیاودم و با یک 
قطعه سه بیتی از او معذرت خواستم، این قطعه که 
اولین شعرم بود و متأسفانه الان هیچ به یادم نیست، 
موثر واقع شــد و قهر ما را به آشتی تبدیل کرد. اثر 
این شــعر مرا بر آن داشت که شاعری را دنبال کنم 
لذا از کلاس ششــم ابتدایی گاهی شــعر ساختم 
به خصوص تابســتان ها که مدرســه تعطیل بود و 
فراغت بیشتری داشتم و می توانستم هم شعر بسازم 
و هم دنبال چاپ آن بروم اما روزنامه  های ادبی آن 
ایام که عبارت بودند از »نســیم شمال« و »کانون 
شعرا« و »توفیق« همه از چاپ اشعارم خودداری 
می کردند چون بســیار ناپخته بود ولــی این امر به 
هیچ وجه باعث دلســردی من نمی شد. تا دو سه 
سال بعد که کم کم بعضی از اشعارم در روزنامه ها 
چاپ شد.« پس از چندی که اولین اثر او در یکی 
از جراید چاپ شــد، سعی کرد خود را به کانون و 
انجمن های ادبی نزدیک کند بنابراین بعضی شب  ها 
به انجمــن ادبی ایران که ملک الشــعرای بهار نیز 
یکی از اعضای آن بود، می  رفت. در یکی از همین 
شب  ها یکی از اشــعار خود را در این انجمن ادبی 
خواند و پس از خواندن شــعرش، صدای آفرین و 
احسنت رســا و پر طنطنه شیخ الملک اورنگ که 
در آن زمان نایب رئیس انجمن بود، او را به قدری 
تحت تأثیر قرار داد که تا صبح خواب به چشمانش 
راه نیافــت و همین اتفاق تاثیر زیــادی در روحیه 
ابوالقاسم حالت به وجود آمد. او نخستین بار دیوان 
اشعار خود را در سال ۱۳4۱ جمع کرد و برای چاپ 
به انتشــارات کتابخانه ابن سینا ســپرد. ابوالقاسم 
حالت نگاه خود به شــعر را این  طور توضیح داده 
اســت: »روش من در سرودن شــعر همیشه این 
بوده اســت که مضامین تازه و بی ســابقه بیابم؛ از 
اســتعمال لغاتی که قرن هاست از یاد زبان فارسی 
رفته و امروز معمول نیســت، خــودداری کنم.«. 
سروده او با مطلع »شــد جمهوری اسلامی به پا 
/ کــه هم دین دهد هم دنیا به ما« از ســال ۱۳۵۸ 
تا ۱۳7۱ با آهنگســازی محمد بیگلری پور، رهبر 
ارکستر سمفونیك صداوسیما به عنوان سرود ملی 
ایران مطرح بود. او آشنایی زیادی با موسیقی ایرانی 
داشت و در کنار دیگر کارهای ادبی، ترانه هایی نیز 
ســروده است. از جمله این ســروده ها می توان به 
تصنیف »شب« )آهنگ استاد نصرالله زرین پنجه( 
و »دور از وطن« )آهنگ استاد بزرگ لشکری( هر 
دو با صدای اســتاد بنان و نیز آثاری به آهنگسازی 
استاد اسماعیل مهرتاش و خوانندگی استاد محمد 
منتشری همچنین ساخته ها و خوانده هایی از استاد 

امین الله رشیدی اشاره کرد.

شاعر نخستین سرود
 سالگرد درگذشت ابوالقاسم حالت


